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APPEARANCES:

JEFFREY R. ANDERSON, ESQ,, MICHAEL G.

FINNEGAN, ESQ., Attorneys at Law,366 Jackson

Street, Suite 100, St, Paul, Minnesota 55101,
appeared for Plaintiff.

DANIEL A. HAWS, ESQ., Attorney at
Law,30 East 7th Street, Suite 3200, St. Paul,

Minnesota 55101, appeared for Archdiocese of
St. Paul and Minneapolis.

THOMAS B. WIESER, ESQ., AttorneY at
Law, 2200 Bremer Tower, 445 Minnesota Street,
St. Paul, Minnesota 55101, appeared for
Archdiocese of St. Paul and M inneapolis.

THOMAS R. BRAUN, ESQ., AttorneY at
Law, 117 East Center Street, Rochester,

Minnesota 55904, appeared for Diocese of
W inona.

THOMAS M. KELLY, ESQ., Attorney at

Law, 220 South 6th Street, Suite 1225,

Minneapolis, Minnesota 55402, appeared for

Archbishop Harry Flynn.

ALSO PRESENT:

Paul Kinsella, videographer
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7

On MaY 2nd' 2OO8.

In the time in which you were archbishop of

the Archdiocese of St. Paul and Minneapolis,

that entire time frame, I think the records

reflect that in 2002, clearly that the bishops

in the U.S. convened and created what was now

called the Charter for the Protection of

Children, correct?

That is correct. And I chaired the committee

which sculPtured the charter'

And that committee that you chaired, I think

were you President of?

I was chair of the committee'

And the committee was called?

The Committee for the Protection of Children'

And why was that charter created and that

committee in particular constituted?

The charter was created because of a -- an

apparent crisis in the Archdiocese of Boston'

which needed some attention'

And you say "apparent crisis"' Do you think

there was a crisis in Boston that needed

attention?

I do, yes.

was an actual crisis, not an apparentSo it
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PROCEEDINGS
***

MR, KINSELLA: TodaY's date is MaY

L4,2014, the time is 10:04 a.m' This is the

videotape deposition of Archbishop Harry

Flynn. Will counsel please identify

themselves for the video record?

MR. ANDERSON: For the Plaintiff,

leff Anderson.

MR. FINNEGAN: For the Plaintiff,

Mike Finnegan'

MR' HAWS: Dan Haws for the

archdiocese.

MR' WIESER: Tom Wieser for the

archdiocese'

MR. BRAUN: Tom Braun on behalf of

the Diocese of Winona'

MR, KELLY: Thomas KellY on behalf

of the archbishoP'

MR. KINSELLA: Will the rePorter

please swear the witness?

ARCHBISHOP HARRY FLYNN,

called as a witness, being first duly sworn,

was examined and testified as follows:

EXAMINATION
24

25
8

one?

It was an actual crisis.

Do you believe that there was also a crisis of

a similar nature in every diocese in the U'S'?

I wouldn't know. I -- I didn't know at that

time and I wouldn't be able to answer that'

Had there been a similar crisis in Lafayette?

The crisis was not as extensive as it was in

Boston. It was a matter of -- of a very small

number of priests, I think two who were --

perpetrated extensivelY.

There were similar dimensions in the sense

that Father Gauthe and others had been known

to have committed offenses against children

and also had been documented and known to have

been transferred repeatedly prior to your

installation as archbishop there, correct?

I remember the name Gauthe' I don't know

about their transferring -- transferring

repeatedlY.
When the charter was created, the bishops

convened in Dallas to address the crisis, did

you come away from that meeting as the chair

of the committee and a participant in the

o.

A

bishops'co nference believing there was a
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BY MR. ANDERSON:

Good morning, Archbishop. Would you please

state your full name for the record?

My full name is Harry JosePh FlYnn'

And how is your health today and how are you

feeling?

Well, I have |imitations. I've been dealing

with some health problems, but feeling pretty

well, When the sun has come out at last in

Minnesota.
Yeah. Archbishop, by my calculations' you

have been a priest since your ordination in

1960. Is that right?

That's correct.
And you had been, including the time as

coadjutor, presiding archbishop of the

Archdiocese of St' Paul and Minneapolis for,

would that have been, 14 Years?

I came up in '94 and I was coadjutor from '94

t¡ll '95' and '95 to 2O08 as the archbishop'

And Archbishop Nienstedt was appointed as

coadjutor with You in the Year 2OO7?

That's correct.
And your retirement was effective in 2008
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scandal or a crisis pertaining to the abuse of

children that was nationwide?

MR. KELLY: Well, I'm going to

object to the form of the question. The

difference between the scandal and the crisis,

perhaps counsel can break that down.

MR. ANDERSON: Sure. I'll reframe

the question.

Did you come away from that meeting

and having chaired the committee with the

belief that there was a crisls that was

nationwide?

A. No. I -- I would not use the word "crisis."
O. What would you use to describe the problem

nationwide?

A. I would simply use the word some matters

needed some very close attention.
O. At any point in time, did you come to believe

there was a crisis pertaining to childhood

sexual abuse by clerics in the Archdiocese of

St. Paul and Minneapolis?

A. No.

a. Did you ever come to believe there was a

problem in the way it was being handled or had

been handled?

23

24

25
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the charter was installed, created and made

public across this country of you as

archbishop making the finding that any priest

in the archdiocese against whom allegations of

abuse had been made were found to have been

true?

Would you repeat that question, please?

After the charter was created and made public

in 2002 and as -- during your tenure as

archbishop, are there any priests that were

accused of sexual abuse of minors that you

found to have been credibly accused?

MR. KELLY: Is that question limited

to this archdiocese?

MR. ANDERSON: Yes.

I -- right now I can't -- I can't remember

any.

BY MR. ANDERSON:

Can you remember that there were some that

were actually accused and found by you and/or

your advisors to not have been credible or

substantiated?

MR, HAWS: You're referring to 2002

to 2008, correct --

MR. ANDERSON: Yes.
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No.

Do you believe that there has never been a

problem with the way child sexual abuse has

been handled by the Archdiocese of St. Paul

and Minneapolis, based on your history and

knowledge of it?

I can say that as one looks at history, there
are always ways in which problems or
challenges could have been handled better.

Can you think of any instances in which you

were the archbishop where you would look at

any individual situation and say, "That should

have been handled better"?

I couldn't now. If I had records to go over

or something like that, I might be able to
give a better answer, but I would not be able

to just give an answer to that.
At this point in time, and I'm happy to show

you some records, but at this point in time,

can you think of any situations under your

watch as archbishop where you could say, "That

should have been handled better"?

No. I can't think of any.

Okay. Archbishop, can you think of any

instances or are there any post-2002, afler
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MR. HAWS: -- when the archbishop

reti red ?

MR. ANDERSON: Yes.

I'm trying -- an example might be Michael

Keating.
BY MR. ANDERSON:

What do you remember about the accusation

having been made concerning Keating and what

was done before the determination was made

that that was not credible or substantiated?

Well, his -- the young lady's parents met, if
I have the -- the time frame correct, the --
the police of -- of a certa¡n area, and I
forget now where it was, investigated and came

to the conclusion that there was no sexual

abuse. I met with parents of -- the young

lady's parents and with the young lady and

never heard of anything that Father Keating

did which would have been defined as sexual

abuse according to what the definition of the

charter was, and I can't remember what that is

right now. And in fact, I was quite disturbed

because the mother and father kept putting

words into her mouth to speak and I wondered

what all that meant, and not being a therapist
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or psycholog¡st, I wasn't able to figure out,
but it raised questions in my mind. And

having listened to them and to the young lady
on many, many occasions, I could not conclude
that there was sexual abuse, but sent the
situation and the case to the review board of
the archdiocese, who came to the same

conclus¡on as the police; there was no sexual
abuse.

Have you reviewed any documents peÉain¡ng to

the Keating matter or any part of the file?

No. No.

Have you reviewed anything in preparation for

today?

You mean from the archdiocese?
Well, have you reviewed any documents in

preparation for your deposition to --

No.

-- day, for example the depositions taken of

others before you pertaining to this, these

matters?

I don't -- I don't think so. I haven't looked
at any papers or anything like that.
Archbishop, when you refer to the Keating

matter, you said that the police investigated

15

Do you recall who, Archbishop, reported to you

the actual findings of the review board?

f don't remember whether it was Andy
Eisenzimmer or Kevin McDonough. I don't
remember.
Do you remember that Andy Eisenzimmer did some

investigation pertaining to the Keating matter

that was repofted to the review board?

I don't remember.
Do you remember if Andy Eisenzimmer gave you

any details of his own investigation?

I don't remember.
Do you remember anything -- do you remember

anything else about how the Keating matter got

handled by the archdiocese and the review

board beyond what you just recited?

I remember that after the review board
concluded -- gave a conclus¡on, Father Michael

Keating was returned to the University of St.

Thomas and with no -- and his immediate
superior was made aware of the challenges
which he had faced and which -- which he was
involved.
Who was that immediate superior that you

believe was informed?
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it and concluded there was no sexual abuse.

What led you to that belief?

I can't remember now.
Do you recall today if the police found if
there was -- that there was no sexual abuse

or, rather, declined to prosecute, which is --

can be two different things?

Yes.

Do you recall?

I don't recall.
Do you recall if the review board found there

was no sexual abuse?

That is -- that was the conclusion, I believe,
that they reached.
And on what do you base that beliefi Who

supplied that information to you?

I can't remember,
Okay, Did you participate in the review board

proceedings?

No. I -- I did not participate in any review
board proceedings.

You appointed the review board that did

convene that proceeding, correct?

It's my understanding that they perpetrated
themselves, but I can't remember exactly.

22 0.
23

24 A.
25

16

Dr. Briel.
And who informed Dr, Briel of the information

concerning Keating?

Father McDonoug[h, I believe.
And what was Father McDonough's instructions

to get -- what was Father McDonough told to

instruct Father -- Dr. Briel on?

MR. KELLY: By this witness?

BY MR. ANDERSON:

If you know, yeah.

I -- I don't. I don't remember.
To your knowledge, was anybody else besides

Dr. Briel to be instructed about Keating and

what was known to the archdiocese about his

history?

I don't remember.
Do you know if any restriction was placed by

you, then, as archbishop on Keating's faculty

to minister in the archdiocese?

I don't -- I don't remember.
Do you recall why Dr. Briel was the one

selected to have been told something about

Keating?

He chaired that department.
Were you on the board at St. Thomas?
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I don't -- I don't remember.

(Discussion out of the hearing of

the court repofter)

BY MR. ANDERSON:

Did you, Archbishop, ever make any effort to

inform the public of what you learned about

Keating and/or his history through the review

board and the processes that went on that

you've already described?

Again, I -- I don't remember.

Do you have any difficulties currently w¡th

your memory --

I do.

-- issues related to that?

The longer I get a -- farther I get away from

these situations, the weaker the memory

becomes.

Has there been any kind of diagnosis of any

kind, Archbishop, that indicates that

impairment of memory?

No.

I appreciate your age and that --

Well, I think --
-- somet¡mes goes w¡th --

I think that's the secret of -- that and many
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I was.

Archbishop, it has been reported in the

newspaper that yourself and, I think, Father

McDonough were resigned from the board of St.

Thomas this last year, within this last year.

What were the circumstances of that

resignation?

My circumstances were easily -- easy enough.

My term was coming to a conclusion, and when

all of this started with Michael Keating and

newspapers picked it up and seemed to have

gone wild with it, I offered my res¡gnat¡on to

the president and then I offered mY

resignation to the board and it was mutually

agreed upon.

And why did you offer your resignation?

Because I did not want my assoc¡ation with the

board to -- to hurt St. Thomas in any way.

And why did you think that could or would?

Because of the manner in which the media was

taking the s¡tuat¡on.

Were you aware that that was first brought to

the attention of the media by reason of a

lawsuit we brought and had not been known to

the media or the public before that suit?

l3
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other things, which will go unment¡oned here

because we're on tape.

Okay. Is there any medical condition that

you're aware of that you suffer that impedes

your ability to remember events or --

Yes.

-- anything?

I'm on an enormous amount of medication. I --
I -- within the past couple of years I've
suffered from Legionnaires', pneumonia and was

unconscious for some time' And I also am

battling CLL and a -- and a cancer of the

blood.

Okay, So you feel that the combination of

those cond¡tions is making it more difficult

for you to remember certain things?

I think the age has more to do with it than

anything.
Okay. There was a criminal matter recently

tried in Ramsey County District Court

involving Chris Wenthe and you were called by

the defendant's lawyer, Chris Wenthe, Paul

Engh, to testify in that criminal matter and I

reviewed a transcript of that testimony' Do

you recall having given testimony --

,l
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Was I aware of what?

Were you aware that the attention to the

Keating matter was brought by reason of a

lawsuit we served on Father Keating?

Yes.

And you're also aware that's the first time

the public was ever known -- made known of the

fact that Keating had been investigated and

reported to have abused a child?

MR. KELLY: Objection, rule 611,

that assumes facts not in evidence, counsel'

The witness would have no way of knowing that

background information. Perhaps you could ask

some foundational questions.

BY MR. ANDERSON:

You can -- did you understand the question?

I don't. I didn't.
Okay, To your knowledge, before Keating was

sued by us on behalf of the young woman

identified as Jane Doe 20 and that was made

known, public, to your knowledge, had anybody

in the public ever been informed of the fact

that Keat¡ng had been the subject of a

complaint of childhood sexual abuse by that

woman or any other person?
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I do.
-- for the defense in that case --

I do.

-- Archbishop? At that time -- how long ago

was that?

I don't remember.
At that time, you didn't, at least as I read

the records, indicate any impairment of memory

or difficulties having any memory of those

events. Was your memory better then than it

is today?

Well, I think it's better every day before

than it is the following day. But if my -- if
I recall correctly, I was quite disappointed

that I was not asked many more questions

concerning the situation. I was asked who I
was and when I was ordained and things like

that, but not anything concerning having met

the young woman. And I think it might have

been a different situation,
Well, what do you mean it might have been a

different situation? What are you referring

to?

Well, I think Chris Wenthe was accused of
violating a trust, a -- a relationship, which

23

priesthood?

MR. KELLY: May the witness break

that down into two answers, one dealing with

sexual activities and the other dealing with

child pornography?

BY MR. ANDERSON:

a. We could, but for purposes of our questions,

would you agree, Archbishop, that the

possession or viewing of child pornography is

a form of sexual abuse?

A. Yes.

MR. ANDERSON: Okay. Does that

satisfy you?

MR. KELLY: Sure,

BY MR. ANDERSON:

a. Okay. So the question, then, Archbishop,

would you like me to repeat it?

A. Would you, please?

A. I shall. At any time while archbishop, do you

recall having made any effort to involuntarily

remove any priests from the clerical state who

had been accused of sexual abuse, including

possession of child pornography?

MR. HAWS: Sexual abuse of minors?

MR, ANDERSON: YCS.
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was a professional, trust¡ng relationship and

that wasn't my memory of what the young lady

had told me.

O. And so when you say it might have been a

different situation, do you believe that he

should not have been found guilty and it would

have been a different result if you'd been

asked more questions?

A. Had I been asked more questions, I -- I can

remember at the time I was disappointed.

O. Because at that time you had a memory of some

events you felt would have been helpful to him

and his defense?

A. I -- I -- I don't know whether it would have

been helpful, but I think it would have

broadened the conversation.

O. And you at least did have some memories that

would have broadened the conversation at that

time?

A. In my view.

A. Archbishop, can you identify today the names

of any priests who have -- of the archdiocese

who have been accused of sexual abuse or child

pornography pertaining to minors who you

sought to involuntarily remove from the

24

BY MR. ANDERSON:

From the priesthood,

Now, I don't know how to answer that question

Made an attempt to remove or removed?

I would start with made an attempt to remove,

such as petitioned for involuntary

laicization.

I can't recall that. I -- I can't re -- I
can't recall at this moment.

Okay. Do you recall ever making any effort to

remove them from the clerical state, any of

those who had been accused or had committed

such offenses?

I would have to go back and look at the
records.

Do you recall having reported any of those who

had been accused or committed offenses against

minors to the CDF?

I don't think so.

Archbishop, at any time, did you become aware

of or have your advisors compile a list of

clerics in the Archdiocese of St, Paul and

Minneapolis that had been accused of sexual

abuse of minors or credibly accused of sexual

abuse of minors?
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There might have been, but I can't remember.

Beyond your answers to the questions

pertaining to Keating, I think you gave me

some information on Keating, so I'd like to go

back to what you did tell me about that, and

you gave that answer based on what you did

remember, You said the Police had

investigated and concluded he had not

committed sexual abuse and that was your

memory, correct?

That's right.
You also remember having met with the parents,

as I heard your account?

Uh huh.

Is that correct?

That's true.

On how many occasions did you meet with the

parents of that girl?

I would be unable to say. I couldn't

remember.

And did you also --

And excuse me. And the young lady' too.

Yeah, okay. That was my next question. Did

you meet with the then young lady who had

claimed that Father Keating had engaged her in

27

r--
Do you remember what conduct Keating engaged

in towards this young woman who had reported

misconduct by Keating as a child?

I don't remember the -- I wouldn't be able to

say now with any definite meaning to it what

the conduct was, but I remember realizing or

thinking at the time that it was not sexual

abuse, but, rather, boundary issues, which

took place in the presence of the parents.

Did you make any memorandum pertaining to that

finding --

I don't remember.

-- or conclusion?

I don't remember.

When you had the interview that led you to

that finding or conclusion, do you know who

else was present, if anYbodY else?

Andy E¡senzimmer was present for one' I don't

know whether Father McDonough was present for

-- he was present for one at least and Michael

Keating was present for one, but it seems to

me now that there were others in which there

were the four of us.

It's correct to say that Michael Keating
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some sexual misconduct?

I met w¡th her and her Parents.

They were together?

They were together.

And it was on one occasion, but may have been

more?

It was more.

How many would you est¡mate?

I wouldn't remember.

And you did say that, according to the

definition of the charter, you determined that

it had -- she did not report a charter

violation, is that --

That was what I said.

When you say "a charter violation," that means

the priest engaging in some sexual contact

with the youth, correct?

No. I meant the definition of sexual abuse

according to the chatter, which I would be

unable to give now.

Okay. And as you used the term "sexual

abuse," what does that mean? Any sexual

contact between the adult, the priest, and the

child?

I would have to look at the definition again,

28

denied any kind of sexual abuse, correct?

He did.

Did he admit to any boundary violation with

the then child?

That -- now, that I can't remember. But I can

remember chiding the father because they were

so encouraging of all this. And -- and I -- I
remember saying to the father, "If this were

my daughter, I would say that'enough's enough

of thisr"' whatever, watch¡ng television or

whatever it was, I can't even recall, but it
was not sexual abuse.

Did you believe that the father was attempting

to get her -- hls daughter to exaggerate what

had actually happened?

I was suspicious of the mother and father

because I did -- I don't know why, but I was.

And today, you can't tell us why you have

a rticulated those susPicions?

Well, they kept interrupting the daughter and

filling in and suggesting what might have

happened, whether she was able to say so or

not and I wondered the part that they played

in all of this.

Is it your memory, Father, as you recall the
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meeting with the girl, that she in fact did

not report to you that Keating had engaged in

some sexual contact with her?

I don't understand that question.

Let me rephrase the question. Do you recall

the girl telling you that Keating had rubbed

her breasts?

No. I don't remember that.

Do you recall the girl telling you that

Keating had rubbed his genitals against her?

I don't recall that.
Do you recall the girl reporting that Keating

would have her on his lap?

That I -- ¡t seems familiar, but I -- I can't

say for sure now.

What do you recall having been reported to you

that you believed happened in the presence of

the parents that led you to the conclusion it

wasn't sexual abuse?

Things like holding hands while watching

television and -- and sitting close to one

another, but none of these things which you've

just mentioned -- I -- I don't recall any of

them.
You did say you listened to the young lady on

20 A.

21

22

23

24
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just to try to see if we can focus on what you

can remember, I'll try to take an exhibit here

and use that.

All right.
I'm going to get a copy of an exhibit here and

Michael's getting it for me right now and

we'll wait a moment so we can supply this to

you all.

MR. KELLY: You got enough coPies?

MR. FINNEGAN: I got at least five.

MR. HAWS: Go ahead.

BY MR. ANDERSON:

Archbishop, we placed before you an exhibit

we've marked for identification Exhibit 174.

It is a memorandum, it's also noted that it

was a document obtained by MPR News. But

you'll see at the top it is dated August 12th,

2002. And are you looking to retrieve your

glasses?

I am,

Sure, Take your time,

Now I have them. (Examining documents).

Can you see at the top that it's dated August

r2th,2oo2?

I can, yeah.
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many occasions. Can you identify how many --

No.

-- occasions that was?

No, I can't.
There is some evidence that the young lady

prepared, with the help of a friend, a DVD of

her account of some things. Did you see the

DVD?

No.

Do you remember seeing such a DVD?

No. I don't remember seeing it at all.

Okay. Do you remember anything about Andy

Eisenzimmer's attempt to interview other girls

who may have been involved with Keating?

No.

Beyond Keating and in your tenure as the

archbishop, are there any other priests that

you recall who were accused of sexual abuse of

a minor and you as archbishop ultimately

concluded it was not sexual abuse?

I don't remember. I simply don't remember
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

What I'm going to do, Archbishop, ¡t seems --
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And do you see that it is a memo to Archbishop

Flynn and the archbishop's council?

I do.

Who was then on the archbishop's council?

That was Andy Eisenzimmer, Father Kev¡n

McDonough, whoever was auxiliary bishop at the

time, Sister Dominica Brennan, John Bierbaum'

I believe.

And you convened that council and/or created

it for what purpose, ArchbishoP?

Advisory. We would look at different issues.

Not just sexual abuse, but whatever --

Oh, no.

-- might be presented?

No. Financial -- financial, and that's why

the representation was so varied.

Got it. In this case, the memo is from Father

Kevin McDonough, correct?

That's right.
And at that time he is vicar general, correct?

Vicar general, that's true.

Appointed by you to be?

Yes.

At that time, did you consider him your

primary advisor on matters of sexual abuse?
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A. Yes, on many things.

A. Okay. But on sexual abuse, you had several

advisors, but fair to say that he was primary?

A. He was.

O. okay. And you'll see on regard -- on the

regarding line, it says, "Generating

communication with parishes having some

connection to a history of clergy sexual

abuse." My first questlon to you is, on a

quick glance, do you recognize them as having

received the memo today?

A. No.

O. okay.

MR. HAWS: Counsel, did You identifY

the exhibit number? I don't remember the --

MR. ANDERSON: I did. lt's !74.

MR. HAWS: I just don't remember if

you got it on the record.

BY MR. ANDERSON:

O. Okay. Let's walk through it, then, and see if

it helps refresh your memory or recollect¡on

of events at that time. It begins, and I'll

read it and then ask you a question, it

states, "We have a significant number of

pa rishes that were served at one time or

35

Then the next sentence he states to you, "Of

course, that failure was not a cover-up, but,

rather, lack of time and resources to follow

up." Do you agree with that statement,

Archbishop?

Yes.

Why was there a lack of time given to the

problem of sexual abuse by clerics in this

archdiocese?

Well, I think there was some time given to

that very -- very terrible thing. I remember

one -- on one occasion going to a parish in

the south with Father McDonough for an evening

meet¡ng. I remember going to Forest Lake and

inviting people, and I was the only one at

that meet¡ng, to tell them about past problems

and to ¡nv¡te others to come and come forward.

And I think there would have been a couple of

others that I participated in, but I can't

remember now where they were, but it -- ¡t was

unfortunate that we did not follow this more

closely.

You had been in the Archdiocese of St. Paul

and Minneapolis, first as coadjutor and then

archbishop, since '94, so as of 2002, we're
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another - before, during, or after known

offenses - by priests with a history of sexual

abuse of minors," Do you have any memory of

how many priests this would be referring to,

Archbishop?

No.

In the third sentence it reads, "On one or

more occasions this summer, our failure to do"

-- I better read the sentence before it. The

second sentence says, "For years we have

acknowledged that there are good reasons to

implement a healing process in such parishes:

For example, to help other possible victims to

come forward and to break the unhealthy

secrets that often remain in such parishes."

Do you agree with that statement?

Yes.

The next sentence in the memo to you states,

"On one or more occasions this summer," this

refers to the summer of 2OO2 now, "our failure

to do so in specific instances has been viewed

as part of a 'cover-up."' Do you believe

there had been a cover-up in some instances of

sexual abuse at that time?

I can't think of any.
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talking about you having been here eight

years, correct?

A. Yes.

O. When Kevin McDonough refers to this not being

a cover-up, but rather a failure -- or rather

a lack of time, whose responsibility was it to

give it the time necessary to protect the

kids?

A. It was my responsibilityr and I'm coupling

with this memo with the t¡me that I chaired

that charter and we were implementing the

charter throughout the country, and so,

consequently, I was out of the diocese a great

deal doing talks on the chalter and try¡ng to

get dioceses on board. And it's unfottunate

that we did not pay more attent¡on to this as

a result.

O. To whom did you delegate from 1994 to 2002 --

A. Well, the vicar general ex-officio would be

the delegate of the bishop when he's out.

O. And was it then Kevin McDonough's --

A. rt was, yes.

O. -- job to give the time necessary to --

A. Necessary and it would have been Andy

Eisenzimmer's and our canonical -- our
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same fash¡on that is described here, but,

neveÉheless, it wasn't a complete negation.

O. Now, this memo is in August of 2002, I think

the chafter was actually promulgated at the

bishops' meeting in Dallas in June of 2002 --

A. June, that's right.

O. -- is that correct?

A. That's correct.

O. So this is referring back in time that this

was not a cover-up, but rather a failure of

lack of time and lack of resources. Can you

remember what the lack of resources -- what

Father McDonough is referring to when he says

"lack of resources devoted to this"?

A. I don't know. I don't know because we had

someone in an office we were paying a salary

and -- for this very Purpose.

O. And do you remember today what resources had

been devoted to the protection of children and

prevention of sexual abuse by clerics from

1994 to the implementation of the charter in

2002?

MR, HAWS: Just for the record, to

the extent you're referring to this document

as dealing with that issue in particular, the
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canonical attorney, Sister Dominica.

MR. KELLY: Archbishop, make sure

you wait until Mr. Anderson has completed his

question before you staft --

THE WITNESS: Oh, excuse me.

MR. KELLY: -- giving Your answer.

THE WITNESS: All right' Thank You'

BY MR, ANDERSON:

Did you ever in any way rePrimand or

discipline Father McDonough, Andy Eisenzimmer

or Sister Dominica or any of those you

delegated with the responsibility for

protecting the kids from abuse by children

(sic) for having failed to give that issue a

lack of time between 1994 and 2002?

I don't know. The answer to that is no.

At any time while archbishop, did you ever

reprimand, discipline or even scold any of

those to whom you delegated responsibility for

the protection of children and failed to give

it either the lack of time or resources

required?

I don't think so.

If you're told they had given this a lack of

time in 2002, why didn't you discipline,
40

document speaks for itself and I think it's

out of context, but go ahead.

I don't remember.

BY MR, ANDERSON:

He goes on to state, "I want to propose that

we ought to devote the resources now to

'lancing the boil' while there is residual

interest/fear/concern/anger about this issue. "

Do you remember Father McDonough discussing

lancing the boil with You?

I don't, no.

The next paragraph, Archbishop, states, "A

further motivator for particular work with

these parishes is this: The local medla are

researching our history and are likely

eventually to publish a list of our known

offenders," My question to you is, do you

remember Father McDonough expressing this

sentiment to you?

I don't.
There's reference here to concern over the

media getting a list and publishing it. This

is a list of offenders who had committed

sexual abuse, is it not?

Yes.
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reprimand or scold those responsible?

I don't remember.

The sentence goes on to say, "And resources to

follow up," So he's attributing that failure

not to a cover-up, but both a lack of time and

resources to follow up. So my question to

you, Archbishop, is, is what resources -- why

weren't the resources given to do what was

necessary to protect the kids from abuse by

the priests from 1994 to 2002 when this memo

was written?

Well, I thinlç if I'm reading this correctly,

that many programs were initiated in parishes

and -- and even established -- establishing an

officer -- office with my delegate in that
office, and I for -- ¡t -- it was an office

for the protection of children. And she did

much of this work, going around and talking in
parishes and implementing the charter. So it
-- it is not completely negating resources or

time because we did a great deal of that. We

established -- that -- that office was

established by my predecessor, Archbishop

Roach, and -- and so this was a continuing
that she was doing, and maybe not in thething
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have to deal with its disclosure sooner or

later." So I read this to mean clearly that

there already is a list that has been created

and there's now discussion about, you know,

the list becoming known whether you want to or

not. Do you remember anything about that,

Archbishop?

I don't. I don't.
He goes on to write, "I would prefer to see us

in the position of having already prepared

local parishes for this likelihood." Do you

remember anything, any discussion about

preparing the parishes for the likelihood of

disclosure of a number of priests on a list

who have been accused of molesting children?

I don't remember discussion.

He goes on to say, "I propose that we take the

following steps:" And you'll see step number

1, he states, "We should identify a list of

parishes that potentially deserve this

attention." Do you know if such a list of

parishes where priests who had offended was

prepared at that time as is being suggested

here?

I don't remember.

1

2

3

4

5

6

7

sA.
eQ.

l0
11

12

l3
14

15

16 A.

17 0.
18

19

20

21

22

23

24

25 A.

41

How many were on that list?

I don't know.

When you became archbishop here, first as

coadjutor and then ultimately installed by the

Holy Father as the archbishop, did you take

any t¡me with your predecessor, Archbishop

Roach, to create a list of those offenders

known to him and his advisors so that when you

took over, you know, the helm, so to speak,

you would know who was at risk or who had

offended?

It seems to me that he did speak with me about

it and -- but I think most of those people who

had -- all of them who had offended and the

offenses were known were out of ministry'

Are you sure of that?

No. I'm not sure because it was before 2O02.

Okay.

No. I'm not sure of that. That -- that would

not be true'
Yeah.

That happened onlY after 2002.

So the question, then, is, do you recall

having gotten a list from Archbishop Roach of

le he knew to have offended who eitherpeop
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Number 2, he proposes, "We should call a

meeting that involves the pastors, trustees

and parish council presidents of all such

parishes." Do you recall that action having

been taken or imPlemented?

I don't remember.

Item number 3 is, he proposes, "We would then

meet individually with the small leadership

group of each parish and go over the relevant

history with each of them"' Do you recall

having implemented that recommendation?

Faintly in my memory I think that had been

done in some parishes, but it's faint in my

memory. I know that the two parishes that I
spoke of earlier, they're clear in my memory,

but I can't recall the others.

And the two parishes that you do recall having

done that were?

The one at Forest Lake and a parish down in

the southern Part of the diocese and I can't

remember what Parish it was.

Was the one in parish (sic) lake involving

Krautkremer?

I don't remember. I remember there were two

who were in that parish who had
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were in ministrY or --

I don't know whether it was a list. I
remember him speaking to me about some

problematic priests.

Do you remember having made any memorandum or

recording of that?

I don't remember.

Was it your practice to usually create memos

when he would give information such as that to

you that you thought important to keep --

Sometimes --
-- and remember?

-- I did and sometimes I didn't and I might

have, but I can't remember.

Did you, at the time Archbishop Roach shared

that information with you early in your tenure

or at any time, ask anyone to create a list of

priests accused of select -- of molesting

minors?

I don't -- I don't remember whether I did or

not.
The paragraph goes on to, in the next

sentence, he states, "Even if we do not

preemptively release all of that information

ourselves (publish the list), we are going to
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offended.

Was that Father Kern?

I don't remember.

Do you remember Our Lady of Grace?

You mean in Edina?

Yes, where Kern was.

No.

Okay.

I'm not -- remember the parish, but I didn't
know he was there.

MR. KINSELLA: Excuse me, off the

video record to change tape,

MR. ANDERSON: He's going to change

the tape. If you want to take a break while

we do, you can, or if you want to continue.

(Discussion off the record)

MR. KINSELLA: Back on the video

record, 11 :05 a. m.

BY MR. ANDERSON:

Archbishop, I think you indicated you didn't

recall the name of the priest who may have

molested minors in Forest Lake that was --

where there was some meeting, but you also

mentioned Minneapolis, South Minneapolis, Do

you remember the name of the priest?
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Okay, Did you have a similar experience in

the other parish in the southern part of the

diocese?

Yes. Yeah.

Describe what you can remember about that

experience in that parish,

Just people expressing their distress, if they

had been offended or a family member had been

offended, and their happiness that I had come.

And the same in Forest Laker the happiness

that I'd come and -- and expression of pain

that they had experienced from that -- from

the sexual abuse.

Do you remember having made promises to those

victims or the members of those parishes --

You know, I don't --
-- that had expressed their concern and their

pa¡n?

I don't remember.

Do you remember what action, if any, you took

responsive to those expressions you heard in

those parishes from those victims and those

concerned pa rishioners?

I don't remember because the -- the s¡tuat¡on

had already been attended to. I think they
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A. No. I -- not South Minneapolis. A southern
part of the diocese -- archdiocese.

O. okay,

A. I don't remember the name of the town.

O. Okay. And do you remember the name of the

priest who had offended?

A. No, I don't.
O. Do you remember what disclosure or discussion

was made in either of those parishes

concerning the offender?

A. No. I remember in Forest Lake, it was a -- it
was more of a -- my receiving expressions of
concern from the people who had -- some of
whom had been offended by the priest. And --
and I don't remember the other parish -- the

meet¡ng in the other parish at all, except

that I was there with Father McDonough.

O. okay. And it sounds like there were

expressions of concern by several victims or

family members of several victims --

A. Yes.

O. -- of that offender --

A. That's r¡ght.

O. -- whose identity you don't remember today?

A. I don't remember.
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had received some compensat¡on and the pr¡ests

were -- were already laicized.

Okay.

I th¡nk.
You're not sure of that?

I'm not sure of that.
When you say "laicized," you're talking

about -- that's actually removal from the

clerical state --

That's r¡ght.
-- by the Vatican?

That's r¡ght.
But you're not sure of that?

Not sure.

Okay. Item number 4, the next page, I'll

direct your attent¡on to that, under the

proposals given by Father McDonough, it

states, "We would ask them to consider whether

and how to involve a broader leadership group

in the d¡scussion." Do you remember that

item?

No.

Okay. Item 5 is --

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)
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Oh, excuse me.

BY MR. ANDERSON:

That's okay. Item 5 is, "We would then send a

staff member to each such parish to work out a

process of communication and follow up with

each parish." Do you remember, Archbishop,

having done or directed that that be done?

No. I don't remember.

He goes on to state, "I do not believe we

currently have sufficient staff support to

carry out this effort with internal resources,

therefore, we should bring someone in on a

contract basis to organize the effott." Do

you remember having done that or followed

such" --

No.

The next paragraph --

MR. KELLY: Excuse me. Was the

answer do you remember or was that your answer

no?

THE WITNESS: NO. NO. I dON.t

remember it.

MR. ANDERSON: OkaY' ThankYou,

Tom, Did I cut him off?

MR. KELLY: No. He just said two
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things.

MR. ANDERSON: OkaY'

BY MR. ANDERSON:

The next paragraph he writes, "Here is a

partial list of the parishes that merit

special attention." And then in caps he says,

"Priests with known abuse histories"' The

first is Gilbert Gustafson, St. Mary of the

Lake, White Bear Lake, WBL. What do you

remember about what the archdiocese knew about

Gil Gustafson and his history of abuse at that

time?

His history of the -- the experience of abuse,

I thinlç happened before my arrival here and

then he was in treatment and worked in an

isolated capacity in the Chancery for some

time until 2OO2 and said Mass at the Poor

Clare Convent in Minneapolis and he -- he

seemed to have been making very fine progress

at that time. And then after the chaËer, he

no longer was Perm¡tted to say a Mass publicly

anywhere, And then he also was removed from

the Chancery. So he's -- I think he does some

kind of work now, but I don't know what it is.

Do you recall anything else about the history
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known to either you or the archdiocese

pertaining to Gil Gustafson?

I think I made arrangements with him to seek

laicization and not re-seek -- not seek

re-entry into the priesthood, and it was a

financial arrangement, but I don't recall what

it was.

You do recall that Gil Gustafson was --

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

Did you give Gil Gustafson money to do that?

I think I did.

How much?

I don't remember.

Do you recall meeting with Brian Herrity,

H-e-r-r-i-t-y, the child that he had been

convicted of having engaged in criminal sexual

conduct towards when Brian was ten years old?

I don't recall having met him, but I may have'

Do you recall meeting with his parents, Jeff

Herrity or Cheryl Herrity, and making promises

to them?

No.

I'm gonna come back to Gil Gustafson, but for
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the moment, direct your attention back to this

exhibit, and the next priest identified with

known abuse history is Michael Stevens, St'

Michael, Prior Lake; Epiphany, Coon Rapids'

What can you tell us, Archbishop, about what

the history was known to the archdiocese to

have been concerning Michael Stevens at this

time?

Well, when I arrived in the archdioceser any

sexual abuse, I believe, happened prior to my

arrival and Michael Stevens was working in the

computer room in the archdiocese. And then

after the chalter, he -- he was removed from

that pos¡t¡on and I don't know where he was.

I -- I've -- I don't know where --

Do you remember anything else about Stevens?

No, No.

The next identified here is Robert Thurner,

St. Mark's, St. Paul and then a number of

assignments including St. John, Hopkins; St.

Joseph, West St. Paul; St. Therese, St. Paul;

Most Holy Trinity, St. Louis Park; St.

Michael, Prior Lake; St. Edward, Bloomington;

St. Luke, St. Paul. What do you remember

about the history known to the archdiocese of
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abuse by him?

I have no memory of it at all, except that he

-- had abused and that's all I would know.

Do you have any memory of how many kids?

No.

The next is Lee Krautkremer, identified St.

Peter, Forest Lake; St, Joseph, Lino Lakes;

St. Michael, St. Michael; St. Michael, West

St, Paul; St. Margaret Mary, Golden Valley;

St. Peter, North St. Paul and Immaculate

Conception, Faribault. What can you tell us

about what was known to the archdiocese

concerning his abuses?

I don't know it -- any of that.
Robert Kapoun is the next listed, St. Raphael,

Crystal; St. Scholastica, Heidelberg; St.

Patrick, St, Joseph; St. Catherine, rural New

Prague; St, Kevin, Minneapolis; Most Holy

Redeemer, Montgomery. What do you remember

about his abuse history and that known to the

archdiocese?

He might have been -- that one parish in

Montgomery might have been the parish which I
referred to earlier which I visited' that
could have been, but that's all -- but that's
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All right. After, I'll represent to you,

Archbishop, that that civil case of Scheffler

versus the archdiocese resulted in a verdict

of $500,000 in compensatory damages and

$500,000 in punitive damages, and right after

the verdict there was a public relations or

public release done by the archdiocese and

under your signature or name where it was

stated, and I paraphrase, "By reason of this

verdict today in Hennepin County District

Court, the archdiocese will have to reduce or

curtail its ministry to the poor." My

question to you, Archbishop, is, do you

remember having participated in or allowing

such a release like that to have been made?

No.

MR. HAWS: I object to the form and

it's out of context as well.

BY MR. ANDERSON:

Just a minute. Okay. At that time or any

time.

I don't remember it.
Okay. The next name identified here is Robert

Zasacki, Z-a-s-a-c-k-i, and then a number of

parishes listed, Can you identify for us what
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only a guess and I don't know any more.

Archbishop, do you remember there was a jury

trial held in Hennepin County where the

plaintiff was identified initially as John

Doe, but who ultimately became public using

the name Dale Scheffler and the civil case was

brought against both the Archdiocese of St.

Paul and Minneapolis and Father Robert Kapoun,

also known as the Polka Padre, and that case

went to a civil jury and a verdict was

rendered and at that time I believe you were

the archbishop. Do you remember that?

No. No, I don't.

Do you remember during your tenure at all any

civil verdicts going to where damages were

awarded by juries during your tenure at the

archdiocese by reason of sexual abuse and the

negligent handling of it by the archdiocese?

I don't remember any specifically, but there

must have been because I've had two or three

depositions and I -- but I don't know -- I
can't remember what they were for' with you.

And -- and I would imagine that the jury would

have rendered a verdist and -- but I -- I
can't tell you now what they were.
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you remember or know about what the

archdiocese knew about his abuse history?

I didn't know anything of his abuse history

and he was removed, I thinkr from Sacred HeaÉ

in Robbinsdale, I think.
That's one of the parishes listed here. He

was at St. Peter, Forest Lake; Sacred Heart in

Robbinsdale.

Well, yes, but I don't know anything of his

abusive history.
The next listed is -- the next priest

listed --

Excuse me, except that it came to the fore

rather -- I think after this 2OO2 and then I
-- I think I was the one who removed him.

That's -- that's all. Excuse me.

That's okay. That's okay. What else do you

remember about that, anything else?

No.

Okay, The next listed is Father Paul

Palmitessa, Holy Redeemer in Maplewood and St.

Paul, Zumbrota. What do you remember about

the history known concerning him and minors?

That's the first time I've ever come across

that name, to my recollection.
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Okay. The next listed is Tim McCarthy and a

number of parishes listed where he had worked

as of this date. What can you tell us about

the history known to the archdiocese about his

abuse?

I can't tell you anything because, in my
judgment, this is the first time I've come

across that name, in my memory.

The next listed is Tom Gillespie, OSB, that

means Order of St, Benedict, obviously you

know that to be St. John's, correct?

That's right.
Okay. And what can you tell us, if anything,

about what was known to the archdiocese

concerning his abuse history?

I can't tell you anything because, once again,

to my memory, this is the first time I've come

across that name.

Turning to the next page, Archbishop, the name

Eugene Salvatore Corica and a number of

parishes are listed, It looks like -- what

can you tell us, if anything, about what was

known to the archdiocese about his history of

abuse?

The -- again, this is the first t¡me, to my
24
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No.

-- yourself --

No.

-- to get to the bottom of who he had abused,

when he had abused and done something to

correct it, at least to those in the

archdiocese?

No. I would -- I would hear about him and I
would read about him, but I've never met him.

Did you ever make any efforts or direct any of

your consultants or advisors to go to the

parishes where he had worked in the

Archdiocese of St. Paul and Minneapolis and

had been known to have abused to try to reach

out to other people who may have been abused

to help them heal or the parishes to heal?

I don't think -- I -- no. I did not' And I
-- the reason for that is I had the impression

that all of that was taken care of by my

predecessor. When I arrived, this seemed to
have been a closed case, it was over with.
Do you remember what Archbishop Roach told you

about what he knew about --

I don't remember.
-- Tom Adamson?
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memory, I've come across this name.

MR, KELLY: Excuse me, ArchbishoP,

you mean today is the first time --

THE WITNESS: TodaY.

MR. KELLY: -- or in 2002?

THE WITNESS: No. Today is the

first time. The name is completely unfamiliar

to me.

BY MR. ANDERSON:

Okay. The next listed is Thomas Adamson and

is that name familiar to you?

Very much so.

Okay.

I think that's why we're here.

That's one of the reasons.

Uh huh. Yes, that name is familiar to me.

Okay. And that was familiar to you because,

as of 2002, you were aware that there had been

a lot of litigation --

Yes.

-- initiated by a number of survivors with

whom we had worked for many years concerning

him, correct?

That's right.
Had you ever met with Tom Adamson --
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I don't remember.
The next one listed is Joseph Heitzer, several

New Ulm parishes, St. Peter in Forest Lake'

What can you tell us about what was known by

the archdiocese as of 2002 concerning him?

I'm looking at that name, ¡t seems to me, for
the first time ever.

The next is Alfred Longley, several parishes

listed. What can you tell us about what was

known about his abuse history?

Once again, I'm looking at that name for the

first time.
The next listed is Harold Whittet,

W-h-i-t-t-e-t. What can you tell us about him

and his history known -- his history of abuse

known to the archdiocese?

Once again, I'm looking at that name, I
believe, for the first time.
The next is Rudolph Henrich. What can you

tell us about his history of abuse of minors

and known to the archdiocese?

Once again, I'm looking at that name, it seems

to me, for the first time.
The next listed is Francis Reynolds, several

pan shes listed. What can you tell us about
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63

abuse of minors?

No. I think he -- and I can't -- I can't say

for sure. I -- I probably met him once in

passing. He's very elderly, I think, isn't

he? I'm not sure. But I -- I -- I can't say

for sure.

When this ¡s listed as a disputed claim or

marginal behavior, undue attention, did you

read that then or do you read that now to mean

that this is where the priest denies having

committed it or what?

No. I would read that as not a sexual abuse'

but, rather, as behavior that would be

questionable'

Okay, You did remove -- you did remove

DeSutter for sexual abuse, though?

I think I did.

And do you have any knowledge of John Brown

having committed sexual abuse of minors at any

time?

I cannot recall the history of his -- you

know, I can't recall his historY.

The next listed is at page 4, there is one

removal on this document and I don't have that

name at the moment, the next listed is Page 4
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his history known to the archdiocese?

A. Looking at that name for the first time.

A. The next listed is Ambrose Filbin. What can

you tell us -- and several parishes. What can

you tell us what was known about his abuse

history and known to the archd¡ocese as of

2002?

A. Looking at that name for the f¡rst t¡me.

O. The next category and in capital -- if you

want to take a break at any time, Archbishop;

is this a good time?

A. r'm -- r'm fine.

O. okay.

A, For now. Thank you.

O. Okay. You just let me know if --

A. Att right.

O. -- anytime you feel like it.

A. Thank you.

o. we'll try to do it --

MR, ANDERSON: We should take a

break.

MR. KELLY: What do You anticiPate

the length of the deposition? Just a general

idea,

MR. ANDERSON: Let's take a break
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at the top is Jerome Kern. Did you take any

action --

A. I believe that I d¡d.

O. what?

A. Removed him from active ministry.

A. when?

A. I can't recall. And I say I believe I did, so

I can't say that for certain.

O. For sexual abuse of minors?

A. It must have been because that would have been

the only reason.

O. Joseph Wajda is the next listed.

A. r did remove him.

O. when?

A. I can't remember,

O, For sexual abuse of minors?

A, Yes.

O. Was he reported by you or your office to the

CDF?

A. It had happened some years ago before that law

was passedr I think.

O. Do you have any memory of having taken any

other action, other than having removed him?

A. I can't remember.

O. Next listed is Richard Jeub. Did you take any

62

and we can discuss it.

MR. KELLY: Sounds good.

MR. KINSELLA: Off the video record.

(Recess taken)

MR. KINSELLA: Back on the video

record, the time is 11:44 a'm'

BY MR, ANDERSON:

Archbishop, I'm directing your attention back

to the Exhibit !74,I'm now on page 3 of it

and the topic is "Priests with disputed

claims, marginal behavior or undue attention."

The first listed is Gilbert Desutter. Did you

take any action pertaining to Desutter and

sexual abuse of minors?

It seems to me that after the charter ot 2OO2

I did. He was not living in the archdiocese

at that time, but I th¡nk he was living in

Arizona, but it seems to me that I did.

And what did you do?

Removed him from ministrY, I think.

The next listed is John McGrath. Did you take

any action re --

That name is unfamiliar to me.

The next listed is John Brown. Did you take

action in connection with him and sexualany
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act¡on responsive to him and sexual abuse of

m¡nors?

I can't remember.
There is indications in the file that Jeub and

Kern, both of those names listed here, were

switched out in their assignment at Our Lady

of Grace, Did you do that or do you remember

having done that?

No. I didn't even know they were in Our Lady

of Grace.

The next listed is Dennis Kampa. Did you take

any action responsive to him having --

I can't -- I can't remember.

Next listed is Joseph Gallatin. Did you take

any action responsive to him?

No.

Have you ever received information that he had

abused?

Not that he had abused, but that he had acted

in -- with an inappropriate touch.

Where did you get that information?

From his pastor.

Who was that?

I can't think of his name right now.

When did you receive that?
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A. I don't remember.

O. Did you conduct any investigation to -- or

direct that any investigation be done by that

pastor or your then vicar general or others to

find out --

A. r -- r don't --

O. -- what was there?

A. I don't remember.

O. The next listed --
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

a. Did you restrict him at that t¡me in any way?

A. No. I don't -- I don't think so.

O. The next listed is Harry Walsh. What action

did you take?

A. That name is unfamiliar to me.

a. Do you ever -- have you ever known him to have

abused youth?

A. I don't know anything -- I don't know anything

about him,

O. Underneath that there is listed Bishop Dudley.

What do you know about Dudley having been

accused of having abused youth?

MR. HAWS: I'll object, some of this
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That would have been -- I've been retired six
years. Maybe ten years ago.

And that was inappropriate touch of a minor?

Of -- I don't know whether the person was a

minor or not, I can't remember. It was a

touch like up here (Indicating).
For the record, you're pointing to your left

shoulder?

Yes.

Okay, Did you receive any information that he

had touched the genitals of a youth that he

had under his control?

Never. Never.
(Discussion out of the hearing of

the court repoÉer)

BY MR. ANDERSON:

What were the circumstances of the touch as

reported to you?

I think it was a re -- a camping weekend or
something like that.
And you say it was the pastor that made the

report or was it a family member?

A pastor, I think.
And he had received the information from whom,

do you know?
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¡nformation I understand is protected and

subject to other protections of prior

discussions, but at least for the record.

BY MR. ANDERSON:

This is a public document I'm referring to, so

what can you tell me about ¡t?

I can tell you I would -- in my judgment, it
was the most ludicrous accusation that could

have been made about anyone. He was accused

of dancing on a floor in his cassock, and if
-- you'd have to know Bishop Dudley and his

family, A, he would not have been dancing and

coming close to a young lady and some years

ago. And he was exonerated, incidentally.

Who exonerated him?

I don't remember,

When was the accusation that you described as

ludicrous made?

I don't remember.

How many accusations of abuse or misconduct

were made against Bishop Dudley?

I don't remember.

What makes you believe that that accusation or

any others, if there were, pertaining to

Dudley would be described as ludicrous?
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MR. KELLY: I'll object, the witness

testified --

MR. ANDERSON: I'll rePhrase it if
you don't like it.

BY MR, ANDERSON:

Why do you use the term "ludicrous"?

Because I knew Bishop Dudley so well and ¡t

was just incompatible, that kind of behavior,

dancing on a floor -- the floor with a high

school girl was incompatible with his

character.
In your experience, Archbishop, you were the

head of the committee for the protection of

children and as a part of the charter and, you

know, you've been a priest for many, many

years and many capacities as pastor, as

rector, as archbishop and the like; isn't

(sic) your experience inform you that some of

the most trusted and revered pr¡ests among you

and us can often also be offenders?

MR, KELLY: Objected to as calling

for speculation --

MR. HAWS: Of the highest ranks.

MR, KELLY: -- of the highest order.

I don't want to speculate, but I have -- I've

71

He -- absolutely.
And you believed him?

Absolutely.
Do you have any knowledge that settlement --

any settlements had been made with any of his

accusers?

I don't remember.

When you look at the exhibit, then, of the

names of all these people we've identified in

this exhibit and this memo provided to you in

2002, my next series of questions pertains to

all of these, Did you ever make any public

disclosures of the history known to the

archdiocese concerning any of those priests

accused or found to have committed sexual

abuse?

I can't remember that. There could have been.

I don't think there was any systemic approach

to it, but there could have been a disclosure

of one name or two names or more than that to
a parish or group.

Did you, Archbishop, or anybody at your

direction ever report to law enforcement any

of the names on this list, Exhibit L74, or any

other priest reported to have abused children?
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always found where -- where there was smoke,

there was fire. In other words, if a person

acts strangely and then was accused, then one

could validate it. But my judgment and my

experience is, is that many great, great men

like Bishop Dudley could have been accused, or

Bishop Howard Hubbard in Albany, which was

terrible, and found to be exonerated, free of
all those accusations by people who were just
not right in the head.

BY MR. ANDERSON:

O. To your knowledge, is there one accuser or

more than one accuser pertaining to Dudley?

A. I don't remember.
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

A. Did you ever ask Dudley if he had abused?

A. Yes.

a. when?

A. When we were on retreat, talking about this.

O. When do you estimate that to have been?

A. I can't remember.

O. And did he deny to you that he had been abused

-- he had abused?
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MR, HAWS: Object to the form.

Repoft to whom?

BY MR, ANDERSON:

Report to the archdiocese.

Report to the archdiocese?

Yes, The question is, did you or anybody at

your direction ever repoÉ suspicions of

sexual abuse by priests or information you or

the archdiocese had received about that to law

enforcement?

To law enforcement --
Yes.

-- I have not, and I -- I don't know whether

anyone under -- in -- on my staff did.

Did you ever direct your vicar general or

anybody on your staff to make such a report to

law enforcement?

I can't recall that I did.

Did you while archbishop consider yourself to

be a mandated reporter?

I think I did when that -- when -- when that
law came in, I -- I think I did.

Do you know what constitutes under the law the

kind of information that required you to be or

to make a report?
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A. No.
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)
BY MR. ANDERSON:

O. Did you or anybody at your -- under your

direction ever turn over any of the files

pertaining to any of the priests on this
Exhibit 174 or any other priests who had been

accused of or recorded to have abused minors?

A. I don't know. I don't remember and I don't
know.

(Discussion out of the hearing of
the couft reporter)

BY MR. ANDERSON:

a. Do you know if anybody, any official of the

archdiocese has ever turned over any files to

law enforcement --
A. I don't know.
O. -- concerning a priest who's abused?

A. I don't know.
O. Can you say that you did not do that or have

that done?

A. I can't say.

O. Archbishop, would you agree that you as

archbishop have a responsibility to keep the

13

14

15

l6
17

l8
19

20

21

22

23

24

25

75

there were no offenders in ministry?

After 2OO2?

Before 2002.

I -- I can't remember whether I made that
promise before 2OO2 because we were at a
different place at that time, too, and in
under -- in understanding what "pedophile"
meant.
Would you agree that it is and was the

responsibility of the archbishop before 2002

to make sure that each priest assigned in the

archdiocese is safe and not a risk of harm to

child ren?

Yes.

Did you make a promise to the people, the
parishioners, the public that there would be

no priest in ministry who had offended after
the charter in 2002?

I think I did, yes.
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

I'm going to show you an exhibit, we've marked

it Exhibit 102, and while Mike is retrieving

it, Archbishop, it reflects the year 1998 and
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children safe?

Yes.
Would you agree that you as archbishop made a

promise to the people to do everything that
you could to keep the children safe?

Yes.
Did you ever make that pledge as archbishop in

the Archdiocese of St. Paul and Minneapolis

before 2002 and the Charter for Protection of

Children was instituted?

I don't remember. I might have when I first
came here in my opening talk, but I can't
remember.
Would you agree that the archdiocese and the

archbishop should never, ever gamble with the

safety of children --

Yes,
-- when it comes to the priests?

Yes.
Would you agree that the archdiocese should

make every effort possible to protect the

children from abuse by priests?

Yes.
Did you as archbishop promise the people and

the parishioners as well as the public that
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it's an article, I believe, about the church

and sexual abuse. And I'm putting Exhibit 102

before you and there is a statement attributed
in this article to Father McDonough, the then

vicar general, and -- and in it it says,

"Church updates sex abuse policy." Did you

update the sex abuse policy in 1998?

A. It would have been a committee, I believe.
O. And then it states, "Official: 15

archdiocesan priests in the last 50 years have

been credibly accused of molesting minors."

Where did that information come from,
Archbishop?

A. I don't know. I -- I would not know. f don't
remember.

O. The article begins by stating in 1984,

Reverend McDonough sat in a meeting, you

weren't here then, so I'm not going to ask you

about that, but the last -- on the first page

of this, directing your attention to the last

column, I'm going to read what it says in the

second-to-the-last paragraph and ask you a

question. It states, "For the first time,
McDonough revealed the extent of the problem

in an interview this week. Fifteen priests in
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the archdiocese have been 'credibly'accused

of molesting minors during the past 50 years,

McDonough said." This is while you're

archbishop. Do you remember a list of 15

priests having been prepared at that time who

had been credibly accused?

No.

Did you see a list at that time?

I can't remember.

It goes on to state, or he is quoted as going

on -- is quoted as having said, "The number is

higher than the national average, McDonough

said, but corresponds to experts' predictions

that about 2 percent of priests abuse

children," So at that time, was there some

kind of expert consultation or review done

that led Kevin McDonough to make this public

statement?"

I don't recall.

In the middle of the article you'll see in

capital letters an emphasis, he's quoted as

stating, "Priests who molested children are

not allowed to work in a parish setting or

have any contact with children, McDonough

said." This is 1998, Is that true,

79

something like that to look at our records and

to make sure we were corresponding information

that was reflected in our records.

In any case, the data assembled and repoted

publicly about offenders was to determine what

priests had offended children, correct?

Yes.

And was the goal to show that the numbers were

less than other inst¡tutions'?

No, I think the goal was simply to show that

we were doing our homework and making a noble

attempt at reducing the numbers.

Was the belief at that time by yourself and

the committee that most of the abuse had

happened in the 1970s?

No. Because the abuse had been happening

right up to 2002, as we all know, and with the

lawsuit situation, but the -- the attempt of

the comm¡ttee was to get the bishops on board,

the bishops of this country, and which they

all pledged themselves to, except two, and --

and reduce the numbers of any priest in

ministry or any priest who had this

inclination for pedophile (sic) to get him out

of ministry and not give him that oppoftunity
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Archbishop, and was it then?

I -- I would -- I would need to go back and

look at records, which I don't have' but if he

said that, we -- that's what we certainly came

out with ¡n the charter and that was in 2002,

so I'm presuming ¡t -- ¡t was true.

Well, this is four years before the charter,

Yes.

Okay. Was any national study done by bishops

at any time before 2004 or 2OO2 to determine

the numbers of priests who had offended?

I don't remember.

As a result of the charter and the promises

made to the people and the public, there was

data assembled and commissioned by the John

Jay study, and I think it was through your

committee, to get some numbers about priests

who were credibly accused or had been the

subject of substant¡ated allegations, correct?

Yes.

Were the names of those priests actually given

to the John Jay College orjust the numbers?

I don't remember. I don't remember, but I do

remember we had the -- I called them

inspectors -- come every other year or
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because we had not really come -- I had never

heard of the word pedophile when I was a young

priest or when I was rector of the seminary.

We didn't -- we had no idea, no idea what this

was even. And -- and then even on the -- in
psychological institutions, they weren't

handling it correctly. They -- as you know,

they would send a letter back to the bishop'

"This man is fine with his ministry" and send

him back in and it wasn't fine, It was like

many other diseases, they -- they had not

really verified this as a very serious d¡sease

and that the person could revert to at any

moment. It's not just simply a matter of
going to a house of affirmation or a house of
psychological study in order to have this

taken care of because that -- that simply was

not true, although everyone thought ¡t was

true, attorneys, psycholog ists, psychiatrists,

medical doctors and bishops. And then -- then

when it became evident that the inclination to
be a pedophile was a very, very serious thing

and -- and many times untreatable' then we

looked at it more carefully.

O. Archbishop, you're referring to pedophilia as
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a disease and that you didn't understand the

disease, would you say --

That's right.
-- that's correct?

That's right.
It's also correct, is it not, that you knew

when you were ordained and have always known

that it was a crime for an adult to engage in

any sexual contact with a kid --

That's right.
-- correct?

Correct.
So there was never any mystery about that

being a crime --

No.
-- correct?

That's right.
When all this data was assembled by the

Catholic bishops, yourself included, and John

Jay College was commissioned to help assemble

it, why weren't the names of those priests who

were the subject of that review who were

determined to have been credibly accused made

known to the public in 2004 when it was

assembled?
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think.
Did he, when appointed coadjutor or in

succession to you as archbishop, ever ask you

who you knew to be offenders and -- I guess

that's the question.

He probably d¡d. At this moment I can't

remember. So I -- I -- I can't -- I can't
answer that yes or no because I can't
remember.
So you can't say whether he did or whether he

didn't today --

No. I can't say.
-- is what you're really saying?

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

At any time, ArchbishoP, did You have

discussions with any of your advisors that the

practice of not recording certain things

pertaining to sexual abuse by priests should

be adhered to because there was a possibility

we, that is, the attorneys for the survivors,

would force its disclosure in litigation?

I never --
MR. KELLY: Excuse me a second. I
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I don't know. I don't remember whY.

If the goal was to protect kids in the future

from abuse and to help those that had been

abused, wouldn't the best course have been to

make such a disclosure to achieve those goals?

As we |ook back on it now, the answer to that
would be yes. But we cannot forget that we

were in uncharted water at that time after the
charter. And I think that since that time,

many improvements have been made in

recognizing names of those who had been

credibly -- credibly accused.

Archbishop, there has been, while you were

here, a resistance to release the names of the

credibly accused offenders assembled who were

identified to have been, according to the John

Jay study, 33 in number here, Why did you

resist the public disclosure of those names on

that list, those priests determined to have

been credibly accused?

I don't know. I just don't know.
Did you ever tell or advise Archbishop

Nienstedt, your successor, to release that

list?

No. I -- we never discussed it, I don't
24

25 A.
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object to the question to the extent that

advisors may include counsel for the

archdiocese or the archbishop and in that

respect it's privileged.

BY MR. ANDERSON:

So excepting advice from lawyers, did you ever

deploy or employ the practice with your

advisors of not putting certain things in

writing concerning sexual abuse --

I can't --
-- because -- just a moment -- because it

could be forced to have been disclosed in

litigation?

I never recall such a conversation.
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR, ANDERSON:

Other than Bishop Dudley, who you asked if he

had offended, do you recall ever -- did you

ever ask any accused offender if he had

actually committed such an offense or any

offenses against children?

I probably did, but I -- I cannot pinpoint any

specific instance.
But Dudley is the only one you remember today?
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removed from there so that you could review a

history of any priest accused --

I have --
-- of having offended and see what was

reflected by those files?

I have asked for files.
Who did you request?

I can't remember.

Do you ever -- did you ever take any action

responsive to a review of a file concerning

sexual molestation by priests accused?

I can't remember.

Did you, yourself, maintain any files of your

own, special files, apart from those in the

vault?

No.

Do you know if anybody else did on the topic

of sexual abuse?

No.

Are there any other files besides those in the

vault that you were aware of maintained, at

least pertinent to the topics of sexual abuse,

accusations made against priests --

No --
-- beyond those in the vault?
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A. Yes, because I remember the '- the scene with

him, he was going through a great deal.

O. And you remember that because you were so

close to him?

A. Yes.

MR. HAWS: Again, just so the record

is clear as to Bishop Dudley, I believe that

there are issues that that matter should be

sealed or anything related to that discussion

should be sealed pending resolution.

BY MR. ANDERSON:

Pertaining to documents, Archbishop, records

pertaining to a priest who is accused of abuse

and a repoft that would be made, where would

such a report be filed in the documents of the

archdiocese?

In the filing cabinet in the walk-in file.

Where was that housed, what cabinet?

It's on the first floor at the end of the

corridor.
Of -- in whose office?

It's -- it's not an office. It's a walk-in
file. It's outside of many offices.

Sometimes there's been reference to a vault,

Is this in the nature of a vault?
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Not that I knew of.

MR, KINSELLA: Off the video record

to change tape.

(Discussion off the record)

(Recess taken)

MR. KINSELLA: Back on the video

record, 1:19 p,m,

BY MR, ANDERSON:

Archbishop, I'd like to turn to the topic of

payments made to priests who have been -- who

have molested kids and payments made to them.

Is there a practice in the archdiocese under

your tenure where ceftain priests who had been

found to have molested children receive extra

payments for housing, monthly and otherwise,

under an account identified as 1-515?

MR, HAWS: Object to the form'

Oh, you --
MR. HAWS: You can answer'

THE WITNESS: Oh, I can answer?

BY MR, ANDERSON:

Yeah.

First of all, I think it was You, Mr.

Finnegan, who referred to an account in the

newspaper that I had and I directed and
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That -- that is the vault.
Okay.

Excuse me, that's the vault.
Okay, And this is on the main level?

That's right.
Of the Chancery?

Yes.

And in that vault on the main level of the

Chancery, what files were housed and

information pertaining to the topic of sexual

abuse by priests of the archdiocese and how it

was being handled?

Well, it would be under the -- in the file of

the lndividual priest.

And in that vault, how many pr¡ests would you

estimate were there files that contained

evidence of at least accusations of abuse?

I could not tell you because I've only -- I
think I've been in the file -- in the '- the

vault twice in all the years that I was there.

What prompted you to go into the vault?

I can't even remember. Maybe I was looking

for my own file, but I get claustrophobia when

I'm in there, so I -- I never went in.
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controlled. I called Kevin McDonough up that

night, I said, "Where was that account?"

Because I had no account like that. There

might have been a Hill account or an

O'shaunessey account from years ago' but that

was all in -- in -- in the fiscal office.

But I believed, and I believe

strongly so, that when we were sending these

pr¡ests out after dismissing them from the

priesthood, laicizing them' in justice we

needed to give them some provision of whether

their retirement or -- and then some other

housing provision. And I think the document

that was taken from the Chancery and given to

the M¡nnesota Public Radio, a document that

was signed by me and signed by Gil Gustafson,

which he brought to my attention, agreeing to

so much money and I don't know how much money

¡t was at -- at this time, but I did that and

I did ¡t for others because I didn't -- I felt

very strongly that they would not be able to

get jobs very easily and so I wanted to give

them some help.

Some of those who received these payments who

had offended had not actually been laicized or
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removed from the clerical state, rather their

facilities had just been removed, correct?

Yes, until 2OO2.

And then did the payments stop going to them

after 2002 or did they continue?

No. I think they -- whatever were -- we -- we

agreed upon, they cont¡nued.

How many would you estimate were accused or

determined to have abused kids who received

these payments under Your watch?

I can't -- I couldn't make a guess'

What individual within the archdiocese on your

watch would be the one that would make the

accounting and issue the checks and do the

accounting of these payments made and --

It would have been the fiscal office and that

was John Bierbaum. Austin Ward before he

passed.

And what about Scott Domeier, was he involved

in that fiscal office?

Scott Domeier was involved in that office.

And he might have done it, too, I'm not sure.

He -- he was not the CFO, he was the one next

to him.

Is it your belief that every priest who was
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considered to be an offender under the chafter

definition received extra payments?

MR. HAWS: Well, objectto the form.

I don't think the Archbishop said "extra

payments."

I did not say "extra payments"' I just said

"payments."

BY MR. ANDERSON:

Okay. And the payments were monthly amounts

for living?

That I don't know how it was worked out in the

fiscal office.

Was Kevin McDonough authorized to be one of

the handlers of that particular protocol?

He worked with the fiscal office, yes.

You made reference to the priests that were

laicized. Can you identify by name what

priests actually were laicized --

They --

Just a moment, let me finish the question --

for having sexually abused Youth?

Gil Gustafson was. Some of the ones on this

list were. Robert Kapoun' Robeft Thurner'

Michael Stevens. The ones that were on th¡s

list, I think they were all removed from

92

ministry. Whether all of them were laicized,

I don't know.

Okay. Well, let's, yeah, let's clear up our

terms here, because removed from ministry, for

purposes of definition, you as the archbishop

had the power to remove the faculties to

minister?

That's right.

And you are empowered to do that under the

canon law, correct?

Correct.

And so when you say "removed from ministry,"

that means that they are taken out of an

assignment and given instructions by you as

the archbishop and their superior that they

are not to publicly minister --

That's true.
-- that's called removal from ministry,

correct?

Correct.

Okay. So when we refer to removal from

ministry, let's talk about that category of

priest. And some of those pr¡ests received

extra assistance, correct?

MR, HAWS: Objection, that's not the
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The -- yes, excuse me, they didr and that was

Bishop Scicluna.

Did you ever discuss any issue of childhood

sexual abuse or it being a problem with John

Paul II?

Yes.

What was that discussion?

It was a discussion when I was sent as bishop

to Lafayette, I had a private meeting with

John Paul II, and on that occasion told him

that ¡t was my opinion that something needed

to be done ¡n a systematic way in order to

take care of these issues when they arose.

And did he take any action ¡n response to that

conversation?

Yes, he -- he engaged in it, he was interested

in it and it was a positive experience to --

to talk about it. And then Benedict became

more act¡ve in taking the removal of the

pr¡ests from the congregat¡on for the clergy

to the congregation -- the congregation for

the faith and Monsignor Scicluna at the t¡me

as the active person.

And that's 2001 when Benedict took a more

active involvement and required that all
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testimony of the Archbishop, it was payments

as he's described. H¡s testimony speaks for

itself.

BY MR, ANDERSON:

Is it correcl to say that some of those

priests receive monthly allowances?

It would be.

And -- okay. And they received them, those

allowances, both before and after the charter?

I don't know.

Okay. And then there's other categories of

priests that are laicized, is the term that's

commonly used for our purposes, laicized would

it be correct to say is actual removal from

the clerical state by the Vatican on a

petition either by the priest or his superior?

Yes.

Okay. And a laicized priest is somebody who

only the Vatican can achieve, correct, for

removal from the clerical state?

I'm -- I'm not sure. I'm not sure' It could

be from a -- a canonical trial within the

archdiocese also, but I'm not sure. I -- my

canon law is not clear on that.

case, you as the archbishop at no timeIn any
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priests be reported to the CDF under his

jurisdiction?

No. It was after 2OO2, I think, but I'm not

sure.

All right. In any case, the conversation that

you had with John Paul II, can you point to

any changes made or actions specifically taken

by John Paul II responsive to the conversation

you had with him or the identification of the

problem you described?

I can't point to any changes that occurred in

him from a conversat¡on with me. But I th¡nk

as time went on and the bishops of the -- our

country had the -- met in Dallas, I th¡nk I
had met with him after that, toor and the

conversation was positive and he was much more

knowledgeable about the Problem.

Did you have any other conversations with him

on this topic, lohn Paul II?

Not that I remember.

Any conversations with his successor,

Benedict?

I can't remember. We've had conversat¡ons,

but I can't remember whether this topic was in

the fore because he had -- because the cha¡ter
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had the power to remove a pr¡est from the

clerical state?

No.

That's correct?

That's correct.

What priests who had offended children, if

any, did you discuss with John Paul II at an

ad limina visit or at any other time, if you

d¡d?

I did not because those were not things you

would discuss with John Paul II. The canon

lawyer for the diocese would send in a

petition and prepare the case. And then it
would be sent to the congregation for clergy

and then the prefect of that congregat¡on

would bring that to the attent¡on of the Pope,

or he would have the -- the author¡ty to do so

himself.
And the prefect for the congregation was then

Cardinal Ratzinger?

No. He was prefect of the congregation for
the faith. There's a -- there are several

congregations in Rome.

But for purposes of removal for sexual abuse,

didn't the complaints go to the CDF?
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He did.

How did he exPress that to You?

Welt, I'm just reflecting now on the meeting

and I -- I remember a man sitting there

concerned.

Any conversations with any of the prefects

that were charged with dealing with sexual

abuse by clerics?

None of them were specifically charged, but it
would have come under their -- their office'

if it happened, the clergy -- the congregation

for clergy, the congregation for bishops.

And whom did you discuss it with and when?

I can't remember their names' They -- they

had changed several times during my time as

the archbishop or as bishop, but they -- they

were -- one was a Spaniard, I think, and

another was an ltalian, but I can't remember

specifically who they were, except, I mean'

their names.

Any conversations with Cardinal Ratzinger when

he was prefect on this toPic?

When he was prefect for the congregation of

the -- for the faith' Yes.

And what was the nature of those
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was just being imPlemented.

O. You did mention that you made some

recommendations to John Paul II about this

issue and it being a Problem, What

recommendations specifically did you recommend

to him?

A. I -- I think my recommendations were very

general, like th¡s needs to be looked at and

we need to act on it or something like that.

O. Anything more specific than that?

A. I don't think I can recall that now'

O. Was this at the time that the charter had

been --
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR, ANDERSON:

It sounds like there may have been two

conversations with John Paul II. Is that

correct?

There were many conversations with him.

I'm talking about the topic that perta¡ns to

sexual abuse and dealing with the problem.

I can only remember the one.

Okay. Was that before the charter or after

the charter?
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conversations?

That was at an ad limina visit. This -- that

-- we exPressed gratitude to him that he was

moving on this in a more aggressive way since

he brought these cases over to the

congregation for the faith rather than the

congregation for clergY.

Beyond him taking control of, effectively, the

files and the complaints, what action, if any,

did you see taken by him and that department

responding to the information given them --

An appointment --
-- and what changes?

An appointment of Monsignor Scicluna at the

time, who was a Maltese, a brilliant canon

tawyer, with the oPPoÉun¡ty to -- I -- I
don't have this right canonically, I'm sure,

but to bypass a long canonical procedure and

get them out of ministry.

Any other action taken responsive to that

information?

I can't remember of anY other.

I'd like to turn your attention to Curtis

Wehmeyer. And when in time, Archbishop, did

he first come onto your radar as a potential
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It was in 1987 when I first went to Lafayette

and it was more concerning the challenge in

Lafayette, which were sexual abuse

perpetrated, really, by -- the maiority of

those numbers by two Priests.
(Discussion out of the hearing of

the court rePofter)

BY MR. ANDERSON:

Did John Paul II ask you anything about

scandal and express any concerns about that

widening?

John -- according to my memory' now, that

would have been almost 30 years ago, according

to my memoryr he expressed great concern for

families and children and I was sitting across
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from him at a very small table'

Did he express to you or was it expressed in

that meeting that this was not a problem

specific to Lafayette, but perhaps global in

dimension and much deeper than thought?

He didn't exPress that to me.

Did he give the impression that he had any

appreciation for --

He did.
-- the magnitude of it?
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risk of harm while he was in ministry?

A. He never came on my radar as a potential risk
of harm to children. He had a same-sex

attraction and that was evident from the
encounter that he had in a book store. And

after that we sent him to a psychiatric

institute, I think it might have been in

Philadelphia.

a. St. Luke's?

A. No. St. Luke's is in Washington. And he

might have gone to St. Luke's, I can't recall.

But a same-sex attraction does not a predator

make, so I -- I was satisfied with the results
of that study that they did and nothing came

back which would have indicated that he was a

-- a danger to children.

A. When in time did he come onto your radar for

the problem that you've described as a same-

sex attraction that prompted him to be sent

for assessment --

A. I would not --
A. -- and treatment?

A. -- remember the year.

O. What was the source of the information you

got? Where did you get the information that
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superior to determine whether or not he could

or should continue?

I don't remember.

When he was sent there, it was paid for by the

archdiocese and he was required to go,

correct?

Yes.

And did you read the findings that were made?

I probably did, but I can't remember.

As a matter of practice, you did have access

to that information --

I did, yes.

-- is that correct? Correct?

Yes.

What else do you recall about Father Wehmeyer

and him coming onto your radar for issues

relating to his sexuality, be it same-sex

attraction or anything else pertaining to his

sexuality?

That was the only thing that came on my radar,

that he had a same-sex attraction.
And after he returned from the facility, was

he continued ¡n ministry?

He was.
And did you receive any information from any
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he gave --

A. From Father McDonough.

O. what did Father McDonough tell you?

A. He told me that a gentleman called him and

told him that Curtis Wehmeyer had made

overtures to him at a book store.

O. And did Father McDonough make any records of

that or did you --

A. I can't remember.

O, -- any notes?

A. I can't remember.

A. Was it your practice to take notes yourself or

record memoranda of such conversations or to

expect him to or what?

A. No. r -- r think it was both. He -- he would
and I would at t¡mes, too.

O. In any case, was it on that information

brought to you by Father McDonough exclusively

that caused the decision to be made to send

him to a facility out East?

A. r think it was.

a. And when he was sent, was it your expectation

and that of CuÉis Wehmeyer that the report or

findings that they made would be made

available to you as the archbishop and his
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other source about -- about him and/or his

sexuality or his fitness to be in ministry

that concerned you?

There wasn't anything that gravely concerned

me. There was nothing about his sexuality.

There was -- I received a -- not complaints,

but in a conversation with people at West St.

Paul were not pleased with his personality,

they thought he was a -- too quiet, too
introveÉed.
Do you know when that conversation was?

I don't.
But he was assigned in West St, Paul?

Yes.

And was he on monitoring at that time?

He would come in to see me on a regular basis.

Was the concern raised by those folks that

Wehmeyer was too secretive?

Not secret¡ve. Quiet, unfriendly, apparently
unfriendly. And it wasn't in the form of a
complaint. They just wanted him to loosen up

a bit.
Any other concerns ever raised about Curtis

Wehmeyer that you haven't identified?

Not to my knowledge.
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I can't remember.

Were there regular aPpointments?

They were -- I mean, they weren't -- not

monthty or anything like that. He would call

for an appointment as anyone would.

And with whom would he call -- who would he

call to set up an appointment with you as the

archbishop?

He would call mY secretary.

Who was your secretarY?

Sister Ann Ganley, I believe, at the time.

And was she your secretary the entire tenure

of your --

No. She -- she died. She was a wonderful

lady. She died with cancer and then she was

taken over'- that position was taken over by

her assistant, Bobbie Dawson.

And did you have any other secretaries

besides --

No.

-- those two? Did you ever report any of the

conversations you had with Wehmeyer to any of

your colleagues about what he had been

discussing with You?

I don't think I did.
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O. At some point, Curtis Wehmeyer came to see you

personally and you met with him, correct?

A. r d¡d.

O. And was that after the West St' Paul meeting

or what promPted that?

A, It was before the St. Paul --
O. And what prompted his meeting with you?

A. He -- his same-sex attraction and he wanted to

be sure and -- to walk the straight and narrow

path. And I would meet with him and ask him

about his life of prayer and -- and anything

else that would be of ministerial interest.

a. And did you have more than one meeting with

him?

A. r d¡d.

MR. KELLY: Excuse me' I feel

compelled to raise a privilege issue. This

does take on the nature of a conversation

between a member of the clergy and --

MR. ANDERSON: I think I can ask

questions foundationally that eviscerates any

claim of privilege'

MR. KELLY: Well --

MR, ANDERSON: And these are

conversations that have been already the

1

2

3

4

5

6

7

I
I

t0
11

12

l3
14

15

l6
17

l8
19

20

21

22

23

24

25

108

O. Okay. Any other times or instances where you

received information' reports, rumors or

complaints concerning Curtis Wehmeyer and his

sexuality and the expression of it that you

haven't identified?

A. No. Not -- not according to my memory or it
-- ¡t -- I think if there were, it would come

right up to me'

O. Did you ever look at the file maintained by

the archdiocese concerning Wehmeyer?

A. No.

O. Have you to this daY?

A. No.

(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:

O, Do you claim, Archbishop, the conversations

that Wehmeyer had with you were in the nature

of confessional or Privileged?

A. I -- they -- they might have been. It would

be hard now for me to remember that.

O. I guess that doesn't dispatch with that issue,

does it? OkaY.

(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)
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subjects of both disclosure and discovery, so

it's the first time we've heard that privilege

asserted.

MR, KELLY: Well, I don't have the

benefit of that history and, of course, I

don't know about Mr. Wehmeyer and whether he's

waived the privilege. And, as I said, I do

not have the benefit of the history of this

litigation, but it is a concern for me, and

out of an abundance of caution, I raise the

objection.

MR. ANDERSON: I'll resPectthat,

but let me ask a question foundationally so

that I can alleviate your concern and

objection, if it's ProPer'

MR. KELLY: I'd love to have mY

concerns alleviated,

BY MR. ANDERSON:

Okay. Is it correct to say that the meetings

you had with Wehmeyer would help you determine

whether or not he was fit to continue in

ministry?

No.

How many different times did you meet with

him?
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BY MR, ANDERSON:

Was it your practice to hear confessions of

priests in the archdiocese?

It wasn't my practice.

Did any other priests come to you for the kind

of -- with the kind of information that

Wehmeyer came to you with or was he the only

one with whom you had such a relationship?

I would have -- no. I would have many priests

coming in and I would ask them how their
prayer life was, but they would have their own

confessors.
Okay. So as the presiding archbishop, it

would not be expected that you would be the

confessor --

No.

-- or entering into a priest/penitent

relationship with them, correct?

That's right. That's right. Unless there

were an emergency.
And he didn't come to you for an emergency?

No.

So what did you talk to him about?

MR, KELLY: Objection. I aPologize

for delaying the proceedings here, but I am

111

that topic. Okay?

MR. KELLY: Thank You, Mr. Anderson'

BY MR, ANDERSON:

O. I'm going to direct your attention,

Archbishop, to some documents that came out of

the Wehmeyer file --

A. Uh huh.

O. -- and that have been supplied here, And we

placed before you Exhibit 3. I'm going to try

to move through these as quickly as it's

possible, appreciating the time and your

circumstance, So I'm going to direct your

attention to this one, it's dated August 15th,

1996, it's addressed to you and it's from

Reverend Stan Mader, the co-vocation director,

concerning Wehmeyer, And in the middle of the

second paragraph, I'm going to read a portion

of it, Archbishop, and then ask You a

question, if I may.

Directing your attention to the

middle paragraph, the second sentence -- I
think I better read the whole thing and then

ask the question, It states, "My reservations

regarding Curt are in two areas, One, given

the level of his skills, will he be able to
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concerned about the confidentiality of the

communications, and out of respect for Mr'

Wehmeyer, I think it would be inappropriate

for the archbishop to disclose the contents of

communications made between the two of them

when the possibility exists in Mr. Wehmeyer's

mind that those communications were privileged

and confidential. And unless there is a

waiver from Mr. Wehmeyer, I believe that

Minnesota statutes 595 would prohibit inquiry

into this as privileged information, and as

such, I would instruct the archbishop not to

answer the question. And while we're trying

to be as forthcomlng as we can, we also must

weigh the confidential nature of this and the

rights of Mr. Wehmeyer, so I would instruct

him not to answer.

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

MR, ANDERSON: And while we maY

disagree, I'll respect the instruction and

move on,

BY MR. ANDERSON:

And thus in respect of that instruction, I'm

not going to ask you any fufther questions on

244
25
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juggle all he needs to in order to

academically prepare for priesthood while he

continues to work on the other issues:

Understanding and controlling his sexuality,

dealing with family issues, and developing

intimacy skills." My question to you,

Archbishop, is, what did you learn about his

difficulty controlling his sexuality while he

was in seminary?

I don't think I learned anything. No --
nothing ever was brought to my attention

concerning his controlling sexuality or lack

of control thereof.
Well, this tells you that he's having

difficulty controlling sexuality, does it not?

MR, HAWS: Well, I'll object, the

document speaks for itself. Doesn't

specifically state that.

BY MR. ANDERSON:

Well, it says "and controlling his sexuality,"

Do you have any --

I have no -- (Examining documents) I -- I
really can't go back in time and give a full
response to that.
Okay. My question is -- I'll move on'
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scope of the assessment to the answering of

these two questions?

MR. KELLY: Object to as a

misstatement. He has not restricted the

assessment in any way' He's asked for

specific answers to specific questions' Rule

611 --
MR. ANDERSON: OkaY. Well, I'll

rephrase it, that's okaY.

BY MR. ANDERSON:

Were you aware that he's restricting the

response in the assessment given to answering

specific questions?

No.
If this document reflects that, do you have

any -- do you know why the response would be

restricted as opposed to a full-blown

assessment?

MR. KELLY: I object to as calling

for speculation, Rule 611'

MR. HAWS: And lack of foundation'

BY MR. ANDERSON:

You can answer.

MR. HAWS: ObviouslY, the ArchbishoP

isn't copied on this or doesn't aP
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At the bottom of that same

paragraph, the last sentence, it states, "For

that reason, a strong suppoft system and good

intimacy skills are very important. I am

concerned Curt does not have them at the

desired level yet. I believe he can attain

them." Do you recall taking any action

responsive to this letter concerning the

concerns raised in it?

I don't recall taking anY action.
The last paragraph, I'll read a portion of it

and ask you a question. It states, "In

summary, I do not believe he is ready for

Theology L I think he is a bit of a risk at

any level at this time, but certainly

redeemable." Do you remember him being a bit

of a risk in seminarY and, if so, whY?

I don't remember his being a risk at all in
the seminarY.
Did you take any action responsive to this

letter?
I can't remember.
I'm going to put before you Exhibit 4. And,

Archbishop, this one is again and all these

will be coming from the files, and this one is
116

one and you never asked him if he's read it or

seen it.

BY MR. ANDERSON:

You can answer. Do You know whY?

No,
At the second page, Archbishop, I'd direct

your attention to it. At the second paragraph

of this, I'll read it and then ask You a

question. It states, "As our conversations

continued, however, I proposed to him a

possibility lying somewhere between innocent

misunderstanding and deliberate cruising. I

suggest that he may have had some interest in

engaging the conversation to see where it

might go and it might have triggered curiosity

and even a sense of danger on his part. Are

you familiar -- did Kevin McDonough report to

you this -- the contents of this inquiry made

of him?

I can't remember.
Okay. What did you understand at this point

in time that Wehmeyer was sent to St, Luke's

and Kevin McDonough was involved in this what

Father McDonough's relationship was to

Was it closer than that of other
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dated lune tst,2OO4, it's to the assessment

staff at St. Luke Institute, it's from Father

Kevin McDonough --
Uh huh.
-- regarding Father Curtis Wehmeyer. And

you'll see that it is two full pages, at least

the ones that I have, the first two pages I'm

going to take some poftions out of in the

interest of brevity and direct your attention

to the first paragraph' First, it begins by

saying, "I'm grateful to you for your

assistance in the assessment of Father Curtis

Wehmeyer." So does this confirm for you that

Wehmeyer was sent to St' Luke's for

assessment?

It does now, yes, thank You.
Okay. And then it goes on to state at the

fourth sentence, "I want to ask that any

disclosures to the Archdiocese of St. Paul and

Minneapolis, either written or verbal, will

only be in response to the following

questions." This is Kevin McDonough

addressing this to St. Luke's. And there's

really two questions he asks them to answer.

aware that he was restricting the
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priests?

Oh, no. I don't think so at all.
You had mentioned that he had tried to pick up

some people at a book store. Do you know how

old those people were?

No.

I'm going to direct your attention to Exhibit

5, and this would be a report from St. Luke's,

Archbishop, and it's addressed to Kevin

McDonough, your then vicar general, and under

the circumstances, I expect that Father

McDonough and Curtis Wehmeyer both understood

that you would have access to the information

contained in this?

I don't know.
Okay. In any case, looking at Exhibit 5, it's

from St. Luke Institute dated June 18, 2004,

it's addressed to Father Kevin McDonough, your

then vicar general, correct?

That's true.
In the middle -- at the second page, if you

look at it in the middle of that paragraph

there's a sentence, I'm going to ask you a

question, reading from it, and then ask you if
it's anything you had heard before as reported
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privilege, and to the extent that --

MR, ANDERSON: Wait a minute. Are

you representing Wehmeyer?

MR. KELLY: No, But I,M

representing this client and it's -- if this

is privileged information, he should not be

talking about it.

MR. ANDERSON: I'm representing to

you that it has not been information that has

been asserted as privileged, it's already been

placed in the public record and the subject of

multiple inquiries without objection.

MR. KELLY: I want the record to

reflect that the archbishop and I and perhaps

others have an ongoing concern about the

confidentiality and privacy of Mr. Wehmeyer,

as we should,

MR. ANDERSON: SO NOtCd.

MR. HAWS: Just so the record's

clear, there were many objections regarding

production of some of this information and

we've been ordered to produce much of the

information.

MR, KELLY: And, as I said, I don't

have the benefit of the background on some of
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to you.

MR. KELLY: Counsel, may I interrupt
you for a minute? Is this a public document

already?

MR. ANDERSON: Yes.

MR. KELLY: So has there been any

waiver of privilege on this by Mr, Wehmeyer?

MR, ANDERSON: YCS,

MR. KELLY: There has been?

MR. ANDERSON: Yes.

MR. KELLY: Does it extend to these

proceedings?

MR, ANDERSON: YCS.

Is that signed? Did he sign something to --
MR. ANDERSON: Allthese documents

have been the subject of a great deal of

inquiry by Kevin McDonough and others and have

been inserted into the -- into the public

record, and when the assessment was done, the

privilege was waived and it was shared.

MR. KELLY: May I have --

MR. ANDERSON: And there's never

been an assertion of the privilege on it.

MR, KELLY: Well, I don't know if
Mr. Wehmeyer has been ever asked to waive
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this litigation,

BY MR, ANDERSON:

Directing your attention, then, Archbishop, to

the middle of that paragraph, I'm just gonna

read a sentence from it at page 2 and ask you

a question about that information and if it

was in any way news to you. First, it says,

"Father Wehmeyer was not dressed in clerics

and during his visit to this establishment

became engaged with two young men separately

in a conversation that had 'some sexual

undertones to it.' While the intentions of

each party remain unclear, the first

conversation ended abruptly when Father

Wehmeyer asked the young man, 'Are you

horny?"' Is that information you had received

or remember -- received before --

Yes.
-- Archbishop? Okay. The next paragraph

says, "In a memo dated lune lst, 2004, you,

Father McDonough, requested that our feedback

focus strictly on three referral questions."

I may have asked you this, but are you aware

that -- as to the motives why the feedback was

restricted to the three referral questions

1

2

3Q.
4

5

6

7

I
9

10

11

12

l3
14

15

l6
'17

18 A.
ls o.
20

21

22

23

24

25

O5/2t/2014 09:56:56 AM Page 117 to L2O of 207 30 of 52 sheets



123

discomfort with his sexuality, his difficulty

acknowledging sexual motivations and

attractions, and the preoccupying presence of

sexual urges that detract from his ability to

be at peace with himself." Were you aware of

that information?

If I read this at the time, I must have been

aware of it.

I'll direct your attent¡on, then, to page B

and under the middle paragraph, numerically

designated number 1, "Individual

Psychotherapy," the fifth sentence down, I

will read a portion of it, then ask you a

question about it. It states, "Several issues

were noted during this evaluation that would

be important for Father Wehmeyer to discuss

with his therapist, including his past sexual

behavior and current sexual feelings, his

current and long-term feelings of anxiety and

depression." Is that information made known

to you?

If this report had been given to me, and I'm

sure that it was, then I would have been aware

of it. And, in fact, ¡t seems to me I might

have talked with Father Wehmeyer about talking
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onlY?

A. No.

(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:

O. Did you ever ask Curtis Wehmeyer about this

information, about his approaching the young

man and, "Are You hornY?"

A. I'm not sure whether or not I did.

O. At page 4 of the substance abuse history in

the middle, it makes reference to the fact

that during -- at the fifth sentence, I'll

just read it, it says, "During this period,

Father Wehmeyer received two DUIs, one during

his college years and another in 1990." Did

you have information about his history of

DUIs?

A. No.

O. In the psychosexual history, it states,

"Father Wehmeyer displayed considerable

anxiety when talking about his sexual

history." And the last sentence of that

paragraph it states, "He hinted at a

considerable struggle maintaining his

Father Wehmeyer acknowledged acelibacy
124

about this with his theraPist.

O. Okay, And you had permission to talk to his

therapist --

A. No.

O. -- did you not? Okay. You asked him to talk

to his therapist?

A. Yes.

O. Did you ever talk to his therapist?

A. No.

O. Go to page 9, then, and under item number 7,

there's a middle of that paragraph that I'll

read to you and ask a question. It says,

"Should Father Wehmeyer be unable or unwilling

to follow the recommendations outlined in this

repoft, or should additional ¡nformation

become available to the diocese about other

concerning or otherwise risky behavior' we

would be forced to reconsider our current

evaluation of Father Wehmeyer'" That implies

that this information is being made to the

diocese, and if other information comes forth,

they might change their findings, correct?
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consistent challenge to 'keep custody of my

thoughts and eyes."' Is that information you

had received?

I can't remember it.

If you direct -- I direct your attention to

page 6 of this, it would be under the

diagnosis, ArchbishoP.

Uh huh.

And under the diagnosis there are five, but

diagnosis number 1, it states it to be,

"Sexual disorder, not otherwise specified:

Unintegrated sexuality"' Were you aware that

that diagnosis had been made of him?

If thls rePo¡t had been given to me, I would

have read it at the time.

And do you recall discussing it with him or

Father McDonough?

I don't recall.

The next page at 7, I'll direct your attention

in the summary portion and recommendations, it

begins with, "We make the diagnosis of sexual

disorder not otherwise specified." And then I

go to the last sentence and I'll read it, then

ask you a question, It states, "Unintegrated

sexuality refers to Father Wehmeyer's
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Let's turn, then, to the next exhibit, which

would be -- first --
(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

Let's go to the next exhibit then and that's

Exhibit 6, Archbishop. And this is dated

September 7, 2004. This would be after the

St. Luke's report that we were reading from

was rendered, and as chair of the diocese'

archdiocese, and this is to you and Bill

Fallon, who was then your chancellor, correct?

Yes, he was the chancellor.

And it's from Kevin McDonough, your then vicar

general?

Yes.

And it's dated September 7th, 2004, correct?

Correct, that's right.
Concerning Curtis Wehmeyer. And at the second

paragraph, I'll read it -- I'll read a portion

of it in the interest of brevity and then ask

a question. In the middle of it it says, "In

fact, we agreed to lift the restriction that I
had placed earlier this summer on his

participation in youth programming, We had
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forth --

MR. ANDERSON: Well, look, I can ask

another question if you don't like the

question, so let's just get through it. If
you don't like that question, I'll withdraw

¡t.

MR. KELLY: I -- okay,

BY MR. ANDERSON:

Okay. Archbishop, do you remember, did you

put restrictions on Wehmeyer?

No. I'm -- I -- I was surprised to have read

that, I -- that's a surprise to me. I don't
know -- I might have missed -- or I might have

missed it or whatever, but I can't remember a

restriction on him.

Okay, This reflects that there was

restriction put on him and this reflects that

there was restriction lifted, does ¡t not?

MR. HAWS: But it also, counsel, You

didn't include the conditions under which he's

restricted as part of --

MR, ANDERSON: Well, I'm just asking

about the restrictions.

MR. HAWS: But it's PaÉ of the

document that you haven't stated and put into
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put that restriction on because he constituted

a danger" --

MR. HAWS: Counsel, You misstated

that. Can you read that again?

MR, ANDERSON: Oh, sure.

MR. HAWS: It says "not."

BY MR. ANDERSON:

O. Okay. I'm sorry, let me read it again' I'll

start with, "In fact, we agreed to lift the

restriction that I had placed earlier this

summer on his pafticipating in youth

programming. We had put that restriction on,

not because he constituted a danger, but so

that there would not be occasion for

misunderstanding and rumors," So why was a

restriction put on him to not have contact

with youth if there wasn't concern about the

expression of his sexuality towards them?

MR, HAWS: Again, that misrePresents

the testimony and the evidence, misstated

facts, and it also left out a portion of the

document as to why that you didn't read into

the record,

MR. KELLY: And I join in that

objection and point out that the reason set
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context.

MR. ANDERSON: Ifyou wantto ask

questions, you can when you have a chance, but

I'm going to ask the questions we need to ask

to get through this.

BY MR. ANDERSON:

Archbishop, first --

MR, HAWS: As long as it's fairlY

done so.

BY MR. ANDERSON:

First question is, is you're aware this

document reflects that some restrictions were

put on him, right, correct?

It says that. We have put the restriction on,

not because he constituted a danger, but that
there would be no occasion for
misunderstanding and rumors, yes. I'm aware

now, I was not aware -- I -- ¡t did not come

to my memory.
And so if he was to not have contact with

youth, restricted on having contact from

youth, how can he be in ministry and not have

contact with youth? Can you answer that for

me?

No.
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is, did you ever receive information that

indicated Wehmeyer had engaged in behavior

consistent with sexual addiction or was a sex

addict?

No. I -- I don't think so.

Do you recall receiving this memo?

I don't recall it.
Turn to the second page and let's look at it

and see if it --

(Examining documents).
Do you recall concerns being expressed to you

or by any of your officials about a publicity

concerning Wehmeyer's conduct and people

knowing what he was doing?

No, I don't -- I -- I don't.
Let me refer you to the last paragraph of this

memo. It's cc'd to Tim Rourke, Did you know

him to be WehmeYer's monitor?

Tim Rourke worked for the archdiocese, didn't

he?

Yes.

Yes. I didn't -- I didn't realize that he was

his monitor.
Okay. Did you know that Wehmeyer was on

monitoring?
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O. I'm going to show you Exhibit Number 7. And

this is to you as Archbishop Flynn, and it's

from Kevin McDonough again, it's dated

February 24th, 2005, and in the third

paragraph of this memo to you it states,

"Father Rohlfing told me that he knew of yet

another similar incident, It happened while

he and Father Wehmeyer were students at the

seminary and while they were studying in

Jerusalem," The next paragraph states, "When

Father Rohlfing spoke with his friend shottly

thereafter, the story that Curtis told him was

this." And then the last sentence says, "When

he showed no interest, they asked if he wanted

a male prostitute. Trying to extricate from

the situation, he spoke with them, and they

misunderstood what he was saying." The next

sentence, and I'll read it and then ask the

question, the next sentence saysf "As you can

see, this bears remarkable similarities to the

situation at the book store last year," Is it

fair to say that when this was written and

received by you, that this was new

information, not known before about Wehmeyer

and his historY?
132

I -- right at this moment, no. I might have

then.
Okay. Let's look at the last paragraph and

I'll read it, then ask a question, It states,

"I do not believe that Father Wehmeyer

actually goes to these parks to pick up other

men. Rather, he likes to be around the

environment where such things are happening,

since it gives him some sort of thrill' He is

creating a significant risk for himself of

highly unfavorable publicity." Do you recall

having conversations with him or others about

him creating scandal or PublicitY?

I -- I don't recall that. Was this sent to
Tim Rourke or no?

It was to the file of WehmeYer'

File. But I think Tim -- Tim Rourke would

have pursued that with him.

Do you know that he did?

I don't.
MR. KINSELI-A: Off the video record

to change tape.

THE WITNESS: All right' No, I
don't.

(Recess taken)
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Yes, I can't recall today receiving this.

Okay.

I'm reading it with great interest, but I
can't recall receiving it.
In any case, do you have any information that

this information was brought back to St'

Luke's and they were told, as they had asked

to be, if did it surface, that there's some

new information, you got to take another look

at this guy?

I don't -- I don't know.
Exhibit 8, Archbishop, is again from the file

of Curtis Wehmeyer, this is dated August 3rd,

2006, lt's a memo to the file of Curtis

Wehmeyer from Kevin McDonough and it regards a

concern about Father Wehmeyer and a response'

This pertains to on Friday afternoon, July

28th, visit by Ramsey County Sheriff Deputy

Leyden, and it recounts what is described, I
think, as cruising, And then at the last

paragraph, there is a sentence I will read and

then ask you a question, The memo states,

"Deputy Leyden told me he believed that Father

was exhibiting behavior consistent with sexual
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MR. KINSELLA: Back on the video

record, 2:20 p.m.

BY MR. ANDERSON:

I'm looking at a document from the file of

Wehmeyer where it's reflected in 20t2, they're

looking back and I'll read it and see if you

-- if -- if this is something you learned

while you were archbishop. It states, "Father

Wehmeyer developed a pattern of sexually

inappropriate behavior that led to

intervention and assessment at St. Luke's

Institute in 2004." I guess you knew that,

correct?

Yes.

It then states, "In 2006, the archdiocese

received additional reports of sexually

inappropriate behavior best described as

cruising." Did you know that?

Yes.

It then goes on to state, "In response, Father

Wehmeyer was asked to join Sexual Addicts

Anonymous." Did you know that?

No.

And it goes on to state, "and was enrolled in

the archdiocesan monitoring program." Did you

135

I had been retired then and things would not

have been copied to me.

What was your retirement, May? I can't

remember.

My retirement was in 2OO8.

Eight, okay. Did you have concerns,

Archbishop, that a priest who would pick up

19-year-olds or 20-year-olds would also pick

up kids 1B or under?

A psychologist could answer that better' I
thinþ than I could. I -- I -- I don't know.

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

Did you ever ask a psychologist that question

as you viewed the --

I don't --
-- conduct of Wehmeyer or others?

No. But I think in our committee work,

there's psychiatrists on our committee from

Johns Hopkins that -- a wonderful Jewish man,

Dr. Berlin, and a priest psychiatrist, and

they always differentiated the ages and there
were people who were attracted to older people

or you nger people, they always differentiated
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know that?

A. I did today, it came back to me today when I
sawthat copied to Tim Rourke.

O. Did you receive any information from any other

source about Wehmeyer and/or his expression of

sexuality as a priest?

A. No.

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

O. Did you learn about a DUI that he got in 2009?

A. Today I -- I might have known about it then,

but today it came to me in this repoÉ here.

Oh, wait. 2OO9?

O. Yeah, in September of 2009, the records show

that he got a DUI --

A. No. I didn't know that, I don't think.

O. The police report reflects that he was trying

to pick up teenagers to go back to his

campground to park -- to party. Is that

information known to you at any time?

A. No. No.

O. So when I made that statement to you, is that

the first time you had heard that said?

A. I think that was the first time today because
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that.
Tell me, Archbishop, when Father Shelley first

came onto your radar as a source of concern

about him either viewing -- viewing or being

in possession of child pornography,

I don't -- it was before I retired. I don't

remember the circumstances. They're not clear

to me now at all.

What do you remember about ShelleY?

That there was an incident concerning

computers, and then they looked at it, someone

looked at it more closely, I don't know who

that was, and determined it was Pornography.
That's what I recall.

And do you remember receiving and being told

that it was borderline child pornography that

he was viewing?

I don't --
-- and had possession of?

No. No, I don't. Unless that occurred

afterwards. But the initial -- I -- I -- I
don't even recall what it was now.

There are records, Archbishop, in 2004 that

show that an investigation was done and

Richard Setter & Associates were retained to
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evaluate the computer --

A. Yes.

a. -- and items on it. Do You --

A. Yes, I recall that now.

O. And there was a repoft prepared by Setter and

in consultation with a forensics expert by the

name of Johnson given to the archdiocese. Did

you read that report?

A. I don't think so.

O. Did you get a repoft from Father McDonough or

others about what the rePoÉ found?

A. I -- if my memory serves me correctly' the

report did not find any child pornography.

A. And is it on that basis of what -- who told

you that?

A. r think Father McDonough.

O. And is it on the basis of that you continued

Shelley in ministry?

A. No. I think we removed him from ministry at

that time.
A. If the record reflects otherwise, would you --

how long was he removed from ministry?

A. Well, he's still removed from ministry, I
think.

O. Well, let's just let me suggest, I think the

139

will come up or push them accidentally, but I
would not know, but it would alarm me if
anyone did that deliberately.

Did Father McDonough tell you that these

weren't actual search terms, they were pop-up

¡mages and there was an innocent explanation

for what seemed to be child porn searches?

I don't recall what he told me, really.

(Discussion out of the hearing of

the court repofter)

BY MR. ANDERSON:

At any time, did you make a report or order

any of your subordinates to make a repoÉ to

law enforcement of suspicions concerning

Shelley and possession of child pornography?

No. Because I thought this Mr. -- is it
Sutter?
Setter,

Setter. I thought he -- if he thought it
necessary to make a report, but there wasn't

evidence enough to make a report, that was my

conclusion, I think.
Well, Setter & Associates were private

investigators hired by the archdiocese,

correct?
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record reflects that in 2004, after some

investigation was done, there was a

continuation in ministry until he announced a

retirement in 2013, Is that news to you?

A. I can't remember any of ¡t, I -- I just don't
remember, I'm sorrY.

a. In the report, they're describing the computer

and the images on it and some of the search

terms, It states that he had used the search

terms that could be determined to be

borderline illegal, such as "free naked boy

pictures." Did you receive that information?

A. No.

O, There were terms, search terms used by him,

"hardcore teen boys," "European teen boys,"

"helpless teen boys." Did you learn that?

A. No.

(Discussion out of the hearing of

the court repoÉer)

BY MR. ANDERSON:

Does that or receiving that information in

2004, if available to you, alarm You?

Oh, yes, But I -- I must tell you' I don't

know anything about computers and I've heard

from people you can push things and things
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Uh huh. Yes.

And it's also correct that you and Father

McDonough at that time and other clergy were

mandated reporters, correct?

I -- if that's -- if that's true. I -- yes.

And Setter was required to make findings to

Father McDonough and hired to make findings

simply, correct?

I don't remember.

Did you order that the computer images and/or

the disks evaluated at that time be retained

in the vault?

No. I don't -- I don't recall ordering that.
Do you remember anything else about Shelley

and/or suspicions of his computer use --

No.

-- and images pertaining to Youth?

No,

Anything else that you haven't -- we haven't

covered that is in your knowledge about

Shelley and sexual issues?

No. I have nothing -- I know nothing more.

Did you ever learn anything about him having a

young person, l8-year-old, living in his

rectory?
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No.

I'm going to direct your attention back to

Father Keating for a moment. And the

individual who is the young woman that you

referred to we'll refer to in this proceeding

as Jane Doe 20 because she's the one that

brought suit against Father Keating. Okay?

Uh huh.

Is that okay with you, Father? Archbishop?

Oh, yes, of course.

And so did you learn in Kevin -- in the

investigation of Keating that he had admitted

to a passionate physical encounter with a girl

named 

No. I read that in the paper, I thinlç this
past fall, but I never knew ofthat during

that time I was meeting with the young Ms. Doe

and her parents.

How many girls did you think he had, as

reported to you, engaged in some kind of

boundary violations with?

Miss -- the one who came in with her parents'

that was the only one I ever knew of.

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)
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I'm gonna turn to Joseph Gallatin. And when

did he come onto your radar as a source of

concern, possible --

I don't -- I don't remember the year.
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Silly, I don't know, laughing. My memory is

interfering here, too. Laughing with
youngsters as though he were a youngster.

That's the only way I can describe it.

Anything else about Wehmann that would be

cause for concern that came to your attention

as archbishop?

Not to my memoryr no.

Freddy Montero, he came onto your radar as

having some of these cause -- was a cause of

concern, correct?

Who is that?

Freddy Montero.

Oh, the --
Ecuadorean priest.

Yes. That was nearing the end of his time

here, and I'm glad you brought him up. His --

he -- he was loaned to us for a period of

time. His time was up' he was ready to 9o

back to Bolivia, I think, is that right,

Bolivia?
Well, actually, he was in Ecuador.

Ecuador, he was ready to 9o back to Ecuador'

He -- he -- he was living with a ladY.
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And --

Might have been ten Years ago.

And what information came to your attention,

Archbishop?

His pastor indicated that when they were

having a camp experience, he touched the chest

of one of the -- with his finger only, with

one ofthe -- one ofthe students. And my

recall is that is -- that's just about all I
can recall about it. There -- there -- it
wasn't any more than that, I don't -- from

what I can recall.

He was recently reported to have been removed

from ministry for what was called boundary

violations,

Yes.

And that was repoded by the archdiocese on

December 29tht 2073' My question to you,

Archbishop, is, at anY time, was anY

restriction placed on his ministry to prevent

him from engaging in misconduct with youth or

boundary violations with Youth?

I don't remember and I -- I presume that he

went to St. Luke's or Philadelphia and I -- I
don't remember what their recommendations

152

wasn't he?

Well, he supposedly.

And then it was learned that he was living

with a lady --

With a lady, yes.

-- correct?

Yes.

And then it was also learned that he was also

suspected of having sexually abused the lady's

four-year-old child, correct?

Yes, absolutely.
And that went to the police, did it not?

That's right. And they found nothing --

nothing to -- to hold that in -- they -- they

did not believe that and so he was cleared to

go back to Ecuador.

Did you learn that, Archbishop, from Kevin

McDonough?

I don't know where I learned it, but I would

tell you this, that a grouP of women from --

Well, let me just -- just wait for a question.

I want to know if you learned that from

McDonough when you said he was cleared. Were

you aware that --
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would have been.

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

I'm going to go to Father Wehmann. And he was

another priest who was recently publicly

revealed to have been removed from ministry,

obviously not on your watch. My question to

you is, when did Father Wehmann and how, if he

did, come onto your radar as having engaged in

some conduct suspicious of boundary violations

or abuse?

Never abuse, never boundary violations. I
think acting silly or immature. That's my

only memory of this.
And what was Your source of all the

information you knew about that?

I can't remember.

Was Father McDonough the one that was the

transmitter or the source or others?

He probably would have been. But there was

never any issue of sexual abuse or any

boundary violation, I don't think.

What was it that you learned that he did that
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the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

-- that at the time -- first, that Father

McDonough drove him to the airport to go back

to Ecuador?

No.
Were you aware that child protection

investigations of Hennepin County Human

Services and Public Health Depaftment in their
assessment of that child and Montero's conduct

found, "We determined that sexual abuse

occurred based on reported information in the

interviews obtained during the assessment"?

No.
Were you aware that Montero was allowed to go

back to Ecuador before the police completed

their investigation?

MR. HAWS: Objection, misstates

evidence and testimony.
BY MR. ANDERSON:

Were you aware of that?
MR. HAWS: You can answer as best

you know.

No.
(Discussion out of the hearing of

8

9

10

11

12

l3
14 A.
l5 0.
l6

1

2

3

4

5

64.
7

sQ.
9

l0

20 A.
21

22 0.
23

24

25

155

four-year-old. While no charges have been

filed and the child has not made any

incriminating overture to the police, the case

is still under investigation.' Did you know

that when he had -- did you know that?

No. I thought he was -- I thought it was
cleared by the police.

The last paragraph it states, "Seeing that
Father Montero has completed a five-year stay

here in the archdiocese and that he has yet to

be cleared of the accusation of possible child

sexual abuse, His Excellency, Archbishop Harry

Flynn, has decided to withdraw Father

Montero's faculties here in the Archdiocese of

St. Paul and Minneapolis and, thus, Father

Montero's future is at your Excellency's

disposition." Did you know you were returning

him to Ecuador and permitting him to leave in

the middle of the investigation?

I thought the investigation had been

completed.
I'm going to direct your attention to Father

Vavra. When did he come onto your radar as a

source of some concern peftaining to youth, if
he did?
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the court repofter)
BY MR. ANDERSON:

I'm going to direct your attention to Exhibit

108 and --
MR. KELLY: Do we have that?

MR. ANDERSON: I'm just gonna give

that to you here.

BY MR. ANDERSON:

And while he is, this is the time frame of
2007, Archbishop, contextually, it's dated

July 12th, 2007. This would be a letter from

then Bishop Pates, it's cc'd to you at the

second page, you'll see. And first, directing

your attention to the third paragraph, the

last sentence, it states, "While Father

Montero denies this relationship, there's

credible evidence that points to its veracity,

which alone should be reason for concluding

his ministry in this archdiocese." That's

referring to the relationship with the woman,

correct?

Correct.
Okay. Then it goes on to state,

"Unfortunately, however, there's been an

allegation of child sexual abuse involving a
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A. He didn't. r didn't -- r didn't know the man

I think it was before my time.
O. In 1996, let's look at Exhibit 197. There

might be something here I need to ask you

about, Archbishop, that would be on your

watch, so if you'll give me a moment.

MR. FINNEGAN: (Handing documents).

BY MR. ANDERSON:

O. And so what I want to do, Archbishop, is

direct your attention to Exhibit 197. This is

something that is dated November 26, 1996,

it's to you and Bishop Welsh from Father

McDonough regarding Father Vavra. And at the

second page there's a reference I'm going to

read and then ask you if you know anything

about it. It states, "The staff at the

treatment center saw to it that an important

diagnostic tool was used with Father Vavra.

You may recall that Father Vavra acknowledged

having had sexual contact with one blank,"

that is, some identifying information has been

taken out. "This happened about blank ago."

And then when I read down that paragraph,

there's a sentence that says -- I'll read and

then I'll ask you a question. It says, "The
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Do you recall any restrictions having been put

on his ministry or any disclosures made to the

public about him or his history until he was

sued by Ted Kramer in 2002?

I don't remember.

I'm going to ask you about Father Thurner.

When, if at all, did he come onto your radar

as somebody who had abused Youth?

I don't remember.

Do you remember that he did?

I remember that it came to my attent¡on

somewhere along the line and that's when he

was removed from ministry.

Is ¡t your belief that he was removed from

ministry immediately upon the archdiocesan

official receiving information he had abused?

I don't remember. I don't know.

As ¡t pertains to Father Gil Gustafson, you

did learn, because I think we had touched upon

this before, that he had been convicted at one

time in the'80s?

Yes.

And do you recall meeting with the parents of

that victim who he had been convicted of and
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second area of sexual attraction for him was

with adolescent post-pubescent males. Father

Foley indicated that this is consistent with

and secondary to Vavra's adult male

attraction." My question to you is, did you

know he had a sexual attraction to adolescent

post-pubescent males?

A. No.

O, If you had known that, would you have

restricted his ministrY?

A. I think it was restricted, wasn't it' in -- at

the charter -- at the time of the charter.

O. Let me ask you this. Tell me if you remember

taking any action. Did you take any action

responsive to Vavra and a history known?

A. I can't remember.

O. When you took action, if the records reflect

that he was removed from ministry in 2002, did

you or any of your officials alert the public

as to the reasons for his restriction, if it

was done under the charter or shortly after?

A. I don't remember again.

(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:
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he would not be allowed to continue in

ministry and/or around kids?

A. I don't recall. I don't recall ever having

met them.
(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:

O. What work was Gustafson allowed to do at the

archdiocese and in the ChancerY?

A. He worked in -- I don't know where he worked'

I can't remember now.

O. When complaint was made about him being

allowed to continue in some aspects of

ministry, but at the Chancery, did you make

the assertion to the family member that

complained about that that those restrictions

imposed on him by you were far greater

punishment than being sent to jail?

A. I don't -- I don't remember anyone complaining

to me -- to me.

O. And so is it fair to say, then, that you don't

remember making such a statement to anybody?

A. I don't remember, no.

O. He was placed on a disability for pedophilia,

wasn't he?
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I'm going to ask you about Father Krautkremer,

Archbishop, and if you get weary here, I'm

trying to get through this as quickly as

possible.

Thank you.

If you need to take a break, let me know. Are

you okay?

I'm okay.
I'd like to ask you about Father Krautkremer

and did he come onto your radar and within

your knowledge that he had offended?

I can't remember anything about Father

Krautkremer -- Krautkremer.

Did you learn that ln 1987, he had admitted

abusing youth?

I didn't.
Did you learn that it was recorded and/or

reported the odds are that he was likely to

abuse again? Had you heard that from any

source?

No.

Did you know and permit him in 1998 to do

help-out work or supply work in three

different parishes?

I don't -- I don't remember.
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I don't know. I don't remember.

If the records show that he is receiving

payments for pedophilia and receiving

disability payments for that, do you have any

knowledge of how that happened and why?

No, He would not be receiving payments for
pedophilia. He'd be receiving payments

because he victimized and is not able to work
at an adequate position anymore, that's why he

would receive payments.

If that's the case, Archbishop, what message

do you think that sends to the victims that he

abused that he's receiving payments for having

victimized them?

I don't know, but what message would it send

to the world if we threw these people out in
the street without any difficulty -- without
any assistance?

If they were thrown into jail --

That would be --
-- and repofted to the police?

That -- that would be something else.

That would send a powerful message, wouldn't

it?

Yes.
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retired.

O. well, I'm interested in what they are.

A. Well, I would not state them here.

O. Father Wajda, Joseph Wajda, did he come onto

your radar as having abused a number of folks,

kids?

A. Yes.

O. And what action did you take?

A. I can't remember the sequence of events. He

-- I don't know whether he -- this happened

some years ago. before my time, I believe'

and --

a. okay.

A. -- he was working in the tribunal and then

when this came to my attention, I -- I think,
I'm not sure, I removed him.

O. Archbishop, I think if we take a break, a

shoft break, my hope is that on return I'll be

able to finish in about 15 minutes, but I have

to -- I have to meet with the brains of the

operation here.

A. Al right.

O. And if you'll give me that lead, I'll --

A. And Ïil --

O. -- a break,
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O. And if the files that were maintained on

Gustafson or other pr¡ests who had offended

were made available to law enforcement, that

would also send a powerful message, wouldn't

it?

A. Powerful message, yes.

O. Why hasn't it been sent?

A. Why hasn't what been sent?

O. Why hasn't it been done? Why haven't the

files been turned over to the police?

A. Oh, I -- I don't know. I don't know.

O. If the people and the public and the

parishioners were told the truth about the

history known to the archdiocese of those

priests who had offended and had been warned

and there had been a full disclosure of that

history known to the archdiocese, that would

send a poweful message, too, wouldn't it?

A. It would.

O. Do you think it's time for the archdiocese to

do that?

A. That will be up to the present archbishop.

a. Do you have a view of what the best practice

is?

A. I don't -- I don't get my views since I

164

I'll hold you to your word, 15 minutes.

I'm not -- I'm not giving you my word because

I don't want to make a promise I can't deliver

on, but I'm gonna try. Okay?

All right. Wonderful.
Is that good enough?

That's good enough.

MR. ANDERSON: Okay. Thanks. Let's

take a break.

MR. KINSELLA: Off the video record.

(Recess taken)

MR. KINSELLA: Back on the video

record,3:18 p.m,

BY MR, ANDERSON:

Archbishop, I'm going to try to walk you

through a few more things here as soon as

possible and I've put before you Exhibit 152,

And it's dated March 25th, 2008, it's a memo

to you, Archbishop Flynn, it's from Father

Kevin McDonough and it regards two chader

priests. When the term in quotation marks

here is "charter priests," that means to you

and to Father McDonough what?

Someone had been removed from the priesthood

because of the charter and that is because of
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abuse of children.

And it goes on to say, "and their relationship

to the archdiocese," And because this is

addressed to you, I assume you received it;

fair assumption?

Fair assumption.
Okay. The two pr¡ests here are GilbeÊ

Gustafson and Michael Stevens and they are

being allowed to continue in some capac¡ties

doing priestly work, are theY not?

(Examining documents) It wasn't priestly worþ
I don't think. It was -- Michael Stevens was

office work and I don't recall the work that
Gus -- Gustafson did.

First, both of these are men who are priests

who had been convicted of childhood sexual

abuse, correct?

Correct.

And under the charter, there was a promise

made to the people that those that had

violated children would not be allowed to

continue in ministry in any form, correct?

Correct.

If you look at the paragraph, second paragraph

here, it says in regard to Gilbert Gustafson,

A.

o.

A.

o.

A.

a.

A.

o.
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because his work was not ministry, it was

consulting with parish councils or whoever

they were, but they -- it wasn't ministry in a

parish. I don't think it was a violation of

the chaÉer.
Do you believe that allowing Gustafson to work

at the parishes as a consultant is consistent

with the promise made to the people of zero

tolerance?

I -- I don't -- I don't see that as ministry.

It was a matter of going in and speaking with

adults or what -- I don't even know what he

did, to be honest with you. I would need to

review the charter again and -- and see what

the restrictions were.

Would you view the continuation of him in this

capacity, as you see it here, as a very

dangerous loophole in the charter?

MR. HAWS: Well, object to the form.

MR. KELLY: "This here" being what?

BY MR. ANDERSON:

The continuation of Gilbert Gustafson in this

capacity as reflected in this memorandum,

I don't know. I could not answer that now

because I would have to find out what work he
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"He's been employed for several years by a

consulting firm called Henderson & Associates'

That firm, which includes several

professionals, makes its own management with

parishes." And --

MR. HAWS: Arrangements, not

management.

BY MR, ANDERSON:

O. Excuse me, "own arrangements with parishes."

It states, "We have neither banned nor

recommended the firm, rather, we will allow

them to tell potential parish clients that the

head of the firm, Greg Henderson, has

undergone a day-long 'Getting to Know the

Catholic Archdiocese Program' that we provide

on occasion to consultants, My own belief is

that, even when Greg Henderson assigns Gilbeft

Gustafson to work with one of the

client-parishes, there is no violation of the

charter involved." Don't you think,

Archbishop, that allowing Gil Gustafson to

work as a consultant, knowing his history with

these parishes and -- that that is a violation

of the charter and the sPirit of it?

A. r don't think it's a violation of the cha¡ter
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would have been doing.

Did you ever ask him --

I can't remember --
-- in 2008 what work he was doing and what

efforts could be made in that work to keep him

away from kids, knowing he's a diagnosed and

convicted pedophile?

I don't know whether I ever asked him. I
might have asked Father McDonough, but I can't

remember.

The next paragraph addresses Michael Stevens

and it states, "He has a private consulting

business in which he sets up computer systems

and trouble-shoots them." It states, "A

number of our parishes contract with him'" Do

you see that to be a problem with the promise

made under the chader and him --

That would be more of a -- a problem because

he would be working in the Parish.

But he was allowed to continue, was he not?

He worked at the Chancery in -- with computers

and probably -- but he would have had no

relationship with children.

Let me ask you this. Did you personally take

any action responsive to the information
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Okay.

That's a bsolutelY correct.

I'm going to show you an exhibit now to be

read together, they're marked exhibits --

(Discussion out of the hearing of

the court reporter)

BY MR. ANDERSON:

Okay. I'm going to 9o now to a part of the

deposition that we'll mark as sealed, okay?

And that is just under the court order here

because I'm going to be asking some questions

that pertain to matters that the court has for

the moment deemed to be sealed' Okay?

(Nods head).
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contained in Exhibit 152?

MR. KELLY: Could You give the

archbishop a m¡nute to read the full

paragraph?

MR, ANDERSON: Sure'

A. I -- I think I can. I can't recall. I can't

recall at all.

BY MR. ANDERSON:

a. Do you have any documents or files that you

have --
(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:

O. -- that you maintain on your own reflecting

your own experience around the sexual abuse

and handling of it?

A. No.

O. I'm going to show you an Exhibit 166,

Archbishop, it's a handwritten note and I

think I'm --
(Discussion out of the hearing of

the court rePorter)

BY MR. ANDERSON:

a. Archbishop, this is handwr¡tten, it would come

from the file, I believe, of Eugene Corica.
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Uh huh.

And do you recognize the handwriting?

No.

Okay. Let me read it and see if you have

information. It's -- I read it to state, "The

rest of Corica's file is in Archbishop Flynn's

fireproof closet," I believe.

Uh huh.

Did you have a fireProof closet?

I -- I don't remember at all. It's like the

secret fund I had to which you referred. No.

This -- that -- that person, whoever wrote

this, must have been referring to the

fireproof vault, but my closet would not --

not have passed -- this is comical. My closet

would not have passed the fire -- firemen's

inspection.
So this must then, in Your view and

experience, be referring to the vault you've

already shared --

Yes.

-- with us and no other file kept by you or

under your control pertaining to sexual abuse,
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How many priests under your watch as

archbishop do you estimate were accused of

sexual abuse of minors in some form that were

sent to treatment or assessment at St' Luke's?

I wouldn't want to guess. I would need to

count them.
They were used quite regularly, were they not,
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for assessing and treating of potential

offenders?

Not when we -- one considers the number of
priests we have in the archdiocese, but,

again, I would not render a guess because I'd
have to go over the files and count them.

Is it fair to say that the number is in excess

of a dozen, but you can't be more precise than

that?

I would not render that guess.

What contacts did you have with the folks at

St. Louis -- St, Luke's when a referral would

be made for treatment or assessment of a

potential offender?

Usually Father McDonough had the contact. I
was on the first board of St. Luke's -- Luke's

and it's grown tremendously since that time

and -- but he would make the contact or Bishop

Pates would.

And St. Luke's was actually -- you were a

member of the first board of St, Luke's?

I was.
And that was -- when were they constituted and

for what purpose?

I'm wondering, I -- in the early'8ost
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bleed in also.

And your consulters, Kevin McDonough included

and others over the years had authority given

by you to them to send troubled priests to St.

Luke's for these assessments, correct?

Well, not exactlY. I'd send them.

You would send them?

At the recommendation of my senior staff,

Kevin McDonough, Bill Fallon, AndY

Eisenzimmer.

And to your knowledge, is that a practice that

has been continued by your successor?

It has been, I believe. And with -- there's

also a wonderful hospital in Downingtown'

Pennsylvania, right outs¡de of Philadelphia,

and that is priests, religious, and I don't

know whether Protestant ministers and/or wives

use that facility now, but they do at St.

Luke's.

Okay. I think this is my final question to

you, When Archbishop Nienstedt became

installed, I believe was it originally as

coadjutor with You?

He was welcomed as coadjutor in 2007. And

then on the morning of May 2nd, when I turned

1
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perhaps, I'm not surer or late'7Os. And

const¡tuted to render treatment for priests'

and now it has expanded for religious women'

for ministersr anyone in a ministerial

pos¡t¡on, I believe.

And it's all Catholic clergy from various --

Not only Catholic, no. Protestant ministers

now and -- they've -- they've expanded.

But originally it was Catholic only?

Originally it was Catholic pr¡ests.

And you were on the board and a number of

other clergy served on that board?

Clergy, psychiatrists, criminal behavior

people, attorney -- a couple of attorneys.

And they were created and funded and founded

to basically help the Catholic bishops and the

superiors to evaluate and treat priests who

had problems --

That's correct.
-- including addiction, sexual abuse and other

maladies, correct?

That ¡s correctr yes.

And then to give them advice about whether or

not they were fit to minister or be allowed to

continue in ministrY?
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75, he became immediately the archbishop and I
rejoiced.

Okay. And at any t¡me, Archbishop, did he

ever ask you to inform him of what priests

were in the archdiocese that were a hazard and

posed a risk of harm to the children so that

he could have the benefit of your knowledge

and experience?

I don't think he ever asked mer but I -- I
believe that he was in communicat¡on about

this subject with Andy E¡senz¡mmer and Kevin

McDonough.

What leads you to that belief?

Perhaps from a -- memories of conversations'

perhaps, that they were going to have with him

about this.
Has Archbishop Nienstedt ever asked you to

this day to tell you anything that you know

about the problem of sexual abuse and who

poses such a problem in the archdiocese?

I don't believe so.

MR. ANDERSON: Thank You'

Archbishop, that's all I have'

THE WITNESS: And thank You, You've
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o.

kept your word --

202

Correct.

MR. KINSELLA: Excuse me, off the

record to change taPe.

(Recess taken)

MR. KINSELLA: Back on the video

record 4:21 p.m.

BY MR, ANDERSON:

And it's fa¡r to say that when they were

originally constituted and utilized, that they

were funded exclusively originally by the

Catholic Conference of Bishops and the

religious superiors?

No. No. That has always been a sore point

because it was -- they were funded by the

patients who came in and pr¡vate donations.

oh.

It was never funded by the National Conference

of Catholic BishoPs.

And so the archdiocese, when you'd utilize

them for assessment, treatment and the like

for troubled or offending pr¡ests, you'd send

them the fees and the costs of that

evaluation, treatment and the like?

Yes, that's correct. And now I think' but I
couldn't swear to it, that insurance policies
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1 MR. ANDERSON: I tT¡Ed'

2 T H E w ITN ESS: -- one m ore question

3 And thank you, Mr. Finnegan' for not bringing

4 up one of those newspapers again. I -- I was

5 going to send you over and say, "Send me a

6 note once ¡n a while, too."

7 MR. KINSELLA: off the video record.
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Memorandum

I2 August 2002

Memo To: Archbishop Flynn and Archbishop's Council

From: Father Kevin McDonough

Re: Generatilrg Co¡nmunicatiori with Parishes Having Some Counection to
a l-Iistory of Clergy Sexual Abuse

We have a significant number of parishes that u¡ere served at one time or another -
before, during, or afrer known offenses - by priests with a histoly of sexual abuse of
minors. For years we have acknowledged that there are good reasons to implement
a healing process in some such parishes: for example, to help other possible victims
to come forward and to break the unhealthy secrets that often renrain in such
palishes. On one or mor€ occasions this summer, our failure to do so in specific
instances has been viewed as paft of a "cover-up". Of course, that failure was not a

cover-up, but rather lack of time and resources to follow up. I want to propose that
we ought to devote the resources now to "lancing the boil" while there is residual
intereslfear/concern/anger about this issue.

A fuÉher motivator for particular work with these parishes is this: the local media
are researching our history and are likely eventually to publish a list of our known
offenders. Even if we do not pleemptively release all of that infbrmation ourselves
("publish tlre list"), \rye are going to have to deal with its disclosure sooner or later.
I would prefer to see us in the position of having already prepared local parishes for
this likelihood.

I plopose that we take the following steps:

l. We shoulcl identiff a list of parishes that potentially deserve this attention.

2. We should call a meeting that involves the pastors, trustees, and parish
council presidents of all such parishes, The rneeting would include a
presentation about the policies of our Archdiocese about sexual misconduct, a

description of the possible effects of this history on a parish, and the
outcomes of our past work with such parishes.

3. We would then nreet individually with the small leadership group of each
parish and go over the relevant history with each of them.

l¡l
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4, We rvould ask them to consider \\,hether and how to involve a broader

leaderslrip group iÍt the discussion.

5. We would then send a staff lnember to each such parislt to work out a process

of comnrunication and follovv up with each palish.

I do not believe we currently have sufficierrt staff support to carry out this effort
with intenral resources. Therefore, we should bring someone in on a contract basis

to orgalrize the effort. I propose that Patricia Gries be hired i¡r that capacity. There

may be other equally qualifìed ca¡rdidates. I suggest that we move on this relatively
quickly, so that we can initiate the meetings this fall.

Here is a partial list of the parishes that merit special attention

Priests rvith hnorvn abuse histories:

Gilbert Gustafson: Saint Mary of the Lake, WBL

Michael Stevens: Saint Miclrael, Prior Lake; Epiphany, Coon Rapids

Robert Thurner: Saint Mark, Saint Paul; Saint John, Hopkins; Saint Joseph, West

Saint Paul; Saint Therese, Saint Paul; Most Holy Trinity, Saint Lotlis Palk; Saint

Michael, Prior Lake; St. Edward, Bloomington; Saint Luke, Saint Paul

Lee Krautk'emer: Saint Peter, Forest Lake; Saint Joseph, Lirro Lakes; Saint

Michael, Saint Michael; Saint Michael, W. Saint Paul; Saint Margaret Muty, Golden

Valley; Saint Peter, N. Saint Paul; Immaculate Conception, Faribault

Robert Kapoun: Saint Raphael, Crystal; Saint Scholastica, I{eidelberg; Saint

Patrick, Saint Joseph, Saint Catherine, rural New Prague; St. Kevin, Minneapolis;
Most Holy Redeemer, Montgontery

Robert Zasacki: Saint Peter, Forest Lake; Sacred Heart, Robbinsdale; Saint Joseph,

Hopkins; Saint Joseph, Delano, Saint Peter, Delano

Paul Palmitessa: Holy Redeemer, Maplewood; Saint Paul, Zumbrota'

Timothy McCarthv: Saint Andrerv, Elysian; Saint Peter Claver, Saint Paul; Holy
Redeemer, Maplewood; Saint Leo, Saint Paul, All Saints, Lakeville; Guarclian

Angels, Lake Elmo; Saint Joseph, Circle Pines

Tom Gillespie OSB: Saint Bernat'd, Saint Paul; Saint Mary, Stillwater.

2



Eueene (Snly¡.torc) Corica: Saint Brìdgct, Mirrrreapolis; Sairrt.R.nplrael, Clystrtl;

Hol1, Farnily, Sainr l-uuis p¿ut; Saint PìitrÍck, lnvci'Grove Hcights; Holy Childhoocl'

Saint Paul, ternP'

SuintTlmn¡asAquinas,S¿rirltPaulPallcllnrnracu|ate
tria-Heislrts; Riscrr s¡rvior, Applc vallcy; saint Bonili¡ce , snittt

suini r_lo, saint p¿url, and heiped o'f; w*s lì..m winona

Diocese

Joseph He.itzer; sevelat New Uhn pal'ishes; saint Peter'. Forest Lale'

Alfredlongley: Snint RichaIrt, Richf¡eldl Imnaculote Cortc'eplion' F¡r¡'ib¿rultl Saint

iude of the l-t¡lte, Mahtomedi

Hir¡p,]4 :Èl.|}r.ttpt: Saint Augusdne, South Snint Pauh S¿rirrt Rose of Linrn, Roseville.

Rudolph Her¡ricI: Saint Mur.grrret Mary' Golderr Vtlley; Sdnt Jtrrrel^, Strìnt Pnul;

Snint M¿r*, SlrakoPee

lo; M¿ueruitY of BVIr{, Saint Paul;

lis: Saint Mru'garet MarY, Golden

reaPolis

Arnbrose.Filbin: sainl Pius x, rwBL; Suint Helena, Mìnneapolis;' Norrlrfield; Lake

iñññ Ed"" vun"v;"boiot lgnnrius, Anrulndate, sainr Bridget, Lindstrom

3

Gilbert Desutter:: Ar¡nunciotion, Miltneapolis; snint willinm, Fridley; snint

Mich¿cl, prìor L¡ike; !r¡* ftf *y, Saint Paul; Saint Petcr' Richfield; Saint MaÏk'

soint poul ; Imnraculatc coneeption, Fflr'ibauì t (spirÍturtl director)

Johr¡ Mccrntlr: S¡int Helena, Milrneapolis; Sacretl Herr$, Robbinsdnle;

John Brr¡wn: Sainr M¡uy,Waverlyl Srrint l; Annuncintio¡r'

HazeNvoodl Snint f¡nioírly, Mnplé Lake, ole' Snint Jt¡h¡r' St'

Pnul. Snint Joseph, Hõüiill Saint Anthon) is' I¡nnraculnte

Conception, M¿rtlison L¿rke; Saint Mty, LeCentor

3
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Jerp¡'e Ket': Sainr Mark. Sainr paul; our Lady ol'Gtace, Edilrll IHM. Minnetonka;

iîi"t p"*¡orest Lakcl Sai¡r¡ Doruirric' Nortll'ir:ld

Joseph WÀitla: Suint Raphael, Crystal; lnrr ' 
Colurnbia Heiglttsl

Sainr Àuclrcrv, Saint pnui; 
'Soin, 

Rose of Li Joseph' rilaconia'

Suint Petel and Pnul, iìitã,tn, Our Larty of neapolis' Ble$sed

Sncrtment, S¡ri¡tt Put¡l

adv ol'G¡'ace' Eclina; Saint Mnrk; Sairrt Pnul; Our Lady-of'

Itiil;q"rlt;; SacreriHeail, Robbinsdalel Saint Rose of Linn'

King, lviinnetpolis, Sninl Joseplt' Hopkins

Conception, Fnribuult: Snint Mnrk, Snint Pnul; Suirtt

el, Pine lsl¡nd: Suint Michael, Kenyon; Snint Joseph'

S¡rint Louis Park' Holy Trinity, S' Suint Paul

Joseph G¿rll¿rtin: Suiltt Hubct't' Chrmhasscn; Saint Bourard' Saint Paul'

Han,yWalsh:Hentl,Monticello;SaintPius
X, White Bea niil P¿rul' Saint Stephen'

Minneapolis' ville

Ple¿rse note ûs well th¡rt we have three ulresolved situatious: BishoP DudleY nud

Tbe outcorne of theit inr,estigations mùY also affect

this list.
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ot.rcial: 15 archdiocesan priesa in last 50 years

have been '.r"0ìuty accused' of rnolesúng minors
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v c€a¡TE{Æo FRO¡I ¡D
eflorts ø puNicize ¡ts lgÛcY b
cqontrdat¡e-

"ùfv æa úes is t[at tb¿ añÞ
d¡oce* tr¡ct reord bere is as

coon¡lfed by a nnrnlre¡' d dhef
diùesà" sai{ Sc¡oener. -lilatiæ
atty. I 'd(ú¡t rhiñk the Þtbolb
Cbi¡rcù Þs d6e a good þb at
ell"

Eveo tåe local policy b¡s draço
f¡re.

*ITe ¿rcMiocese r" write a¡d

se¡ miscr¡Ddúsl lass¡¡ts agaid
C¿tbo¡ic dioccses ¡atioorid¿-
-Part of iürice ls reparatioo, aod
*heo it c¡¡oes to paymeot of uc-
ey. tòey jrls¡, doû't ca¡a lf,beo a
victigr c.o'mes forcrard. Lhey cor
tio¡¡e to hire ¿¡ army of laryers
ar¡d advisers lo brurelize a¡d rc
eictioþe tàe victio i¡ cDurL'

Ällàougb victirc car approatl
tüe arcùblsùop q vicar geoeral
túrec1ly, tbe nery gidetines sug-
gest tbey frstcûutåct PbyllisYil-
tgscàeidt. coor.dioal,or oú eictin
adyocater lf lbe compfaiot -u
volves a mi[or or vul¡erable
adult, it is brlêd oær to poüce.

Otùersise, tbe a¡cbiliocese
slarts å¡¡ ¡¡ueligati@ üåt Day
iocllde littenlering vitocsses ao¡t
lhe victb. I¡ o¡e case, tùéan$di.
ocese üired a pciwfb iuveCigalc
to follo'r a ¡¡i€st wùo ;reniEl hav-

io hÈ
later

Fc tbe Dâ9' lhrce tea.rs, c2ses
b¡ve bee¡ rec'lered bY a PaæI.
rhicù i¡cl¡¡des lhr€€ ctc4Y and
s¡¡ hry p€opÞ the p¡srù "r?!r1 a
¡ecooiuiesietioo to tùe arcùùûsbop
abo¡¡t a loog-lero soùfiú-

P¡icsls sùo ml¿st€d cùi¡ùes
.a¡e Dt attroved to rro[t in a Par-
¡s! ssrt¡rt or hace 3Dy coDlåc-t

P¡iesùs wl¡o molest¿d
ch¡ldren are not
a[owed to wqh in a
paristt setlft€ ry haYe
a¡¡y coùüact ùvith
ct¡ldrer¡, ItlcÐø¡o¡æh
se¡d.

c5D

EùÊre lbe viaims are comfortabìc
çitt r¡iir a¡d sbcre tbere is dþ
cl6trÊ. lbeo ¡ne will pur a P¿îso¡l
wüh ¡pecift dtills h'ck to r¡'orìi.-
said llcDonough. "llul th¡l i.s a l¡rr
of boops lo go tùrongh-"

¡¡cOo¡oogþ beìieves tbat most
cases imolvíog ab¡se of child¡er¡
bare been heard. 'But be still
tli¡ls tùÊre are peofle r¡:ôo sere
erploited as adults rrho havc not
cue frsard-

1ba¡'s beca¡¡se eEpcrLs esti¡nate
lbt aboul. l0 perc'etrr of peoPe m
bdp¡ng prolcssiolts, srrh as phSi-
cia¡f ¡sychologiils ard cler¡¡t,
Þve iæppropriaæ sexûâl ßootact
ri¡b tbe peopÞ lhe¡- sc'rve. Ällega-
ti.+" of aùlt erptoitatioo in tùe
arcbdiocese have ider¡¡ified aboui
{ perc.êtrt of the arcbdioccset 320
priests-

-S?drc vcry co¡¡ccrn ì1. I thinh
ure're ac'tu¡lly more concc¡'ned
tì¡an our people to letl !'ou lhc
lr¡th about aduli-¡o-adult intcr¡c'
tisoj said NcDoooogb. "\fhcn l
tg Þ Parisbes ts tcil lhem ii¡ai we
are removiog tbeir pricst becaus¿
of i¡volver¡enl sitb an ailult pr-
risàisoer. lbe reactio¡ is o{ten
xrmething lihc, 'l,\'cìl- rhanl Gc¡i it
üias a sorD¡¡o aod not ¡ chil<J.'
SelL ou¡ re¡ct¡o is that any tinre
we E¡isose oor pæition to barrn
a¡other. thal is a nery fundanrea-
tal violation of lbe inlegúty of
what rce're abo¡¡L It'-s jusr xrong."

Hda 8êc¡€lrcD" btE côvÊrf fc¡8þó
¡rÈtrs. c3t¡ bê ¡êaclìed a¡ ûrbcc¡a.
sùcù€f¡¡ooôcrplcrr¡-coro ar (651)
æ5æt

S{INÍ PAUL PTONEER PR"ESS

a paid $400,000 in sex abusç lawsuits

cr¡sed- of a seually erploitirg ar
otber adull, MÐo4ougb sa¡d-

In tb€ 1980s aod early f990q
Mi¡¡esot¡¡ sas ile sc-e¡e of a ss

aìlegatioss aod moviog offe¡diog
prieirs from parlsh to parlsü- Ur
der ¡be leadership of f<rmer ArcÞ

rvirh priests and tbe sennl abuse
of childre¡- ID f992. gu¡del¡¡€s
uere erpanihrd to i¡clude exploÞ
ratioD oJ ad¡¡lts a¡d to csrer any
rninistry enplo¡.ec in the arcbdio
cr=r'- ordai¡eil of r¡9t.

The neu l?-page docorûeot, -rl
Tirne to HeaI Prryer¡tiûg ard BÊ-
spondiq io i\lioistr¡'-Belared Ser-
ual Miscoo ¡¡cÇ' reiterates tùese

trei!ûDß rÈ
released þ
will be PÞ

arcùdioc¡esa¡
nelr-spaper. tìe carbolic sp-rrit,
whlclr goes to 8?,000 bomer For
tbe fir$ tis¡e. brocb¡¡res erpla-tn-
ing bos to Eele a cooplaiat will
be mâde available io every p¿¡isù.

Gary Scboeær. a lliueapolis
po1'cbotlenpûst sbo bas cæslted
in more thå¡ 3.000 sernaf micco*
duct cascq saiit tüe arcùðoceseb



É{JG 15 ',96 ,øL237Pn .tr OF DIVINITY 
-? ^..,:''- ARCHDIOCESE OF SAINT PAUL AND MINNEAPOLIS

2260 Summlt Avcnue

Saint Paul, Minnesot¿ 55105-1091

(6171 962'68e0
FÆ( (612) 962'5790

VOCATION
OFFICE

August l5r ¡995

Mosü R€verend HarrY J. Êlynn, D.o.
Àrchblshop of Salnt Paul ánd Mlnneanolls
chtncerY
t26 Eunm'lt Avenue
S¡lnt Paulr Mlnnesota 5510¿

Desr Ar¡chbf shop Flynnt

fu-yr¿l

5ls

A R.ccfplcnt of ths Annual C¡tholtc Appcal

acqul sltlons.

ong. For that rðason' ¡ strong support
lnnortanü, I ant concenned Curt does not
belleve he can atüaln them.

t Curt tan ,""rr'from ngw. Oncg-he l¡
isig;ìmeñiC änd llvlng aloh!, wlll he be
vlously, thls ls verY,dlfflcult to
h he eiters lnto the form¡tlon program.
aks well for him ln thls case.

In sumnary. f do not belleve he ls re¡dy fot^ Theology. I, I thlnk he ls a.blt of a

ri¡[-äï-äiú ieüãt-'ãi iñii-iirnö' 6ut.certatnly.redeeñáble. I ¡Rpreclate hlo
honest,y anö would not r|ant to see hlm punlshsd for that' Þut I thlnK tnore ane

Cone ui,resolved fssqes whlch may be better addressed outslde sentlnary'

Slncerely yours ln Chrlst,

Stan l¡lader

Êx3

Go-vocatlon Dlrector

ARCH-000826
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MEMO fttt c0FY

TO: .Assossment Staffat Saint Luke Institute

FROM: Father Kevin McDonough

DATEi June 1,2004

RD: Father Curtis WehmeYer

ssment of Father.C\rtis Wehmeyer' Bolow I
for Írn assessment. Boforo I do so, howevet,I

chooôes to disclosc that

I want to be carofrrl,

ln rogard to all othor mattsrs. '

Hsre a¡o the quostioni for wtich wo are seoking àn answurt

docs the inoídontreveal eithcr

should be addrcsscd for Fathcr

eprobloms?

3) If you have identifiåd problems, 
'what iesemmendations would you have for teatmont

modalities? r

ef.

Ëx L{

ARCH-000398



When I confronted Father Wohn llt'*t Z7'heinitially

indicated that the sitt¡ation was i¡' fathu Wehmeyor's ' -
nd whatthe firstYourg manwas

lelf as gentlY as Possible' I
ocese regulælY works

inte¡viewthe two complainaüts sess the situation' Fathe¡

fiyãf,*ry", ir,¿iraæd Ës was open to having tþt happen.

As or¡r conversation coniinued,

betweon innocent rnisunderstan

some intorest in engaging the c

Ho agieed thatthat migþt be so'

but corfd not como to any spe interest' ouriosity' or dangcr

rnight have be¿n. Novõ¡eíess lore this tbrgugh an

Page two
Re: Fr, Curtís WehueYer

June 1,2004

asscssment Prooess.

tødPgson. Orit
to me.thatFather

lcading into "fo. rbiddeû
with tho conversation to soc

wày to rePairwhathc onlY too

late recogni zú coald be somo damago'

Permitmeto make it olearthatthero

no sexual contact or oven any direot

likeliho'od that evon amoral lawhas

rä"äf"t tlto io *t tttt we find ouroolves' {athor }veþeyer 
p

tffi;;sì,yl; *bd* u ctttnio aurount of, questionlng'

out. Father
is immediatelY
to cxPlain it to

me. Nonether " s:ilÍiffiJi,,T'åï:i':
integritY of his

heþ.

ARCH-000399
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Søint Ltfg lnstittfte

PLEASE NOTB: The information

con-fidentiality ptivileges as recognized in

the State ofMaryland. As such it should

not bc re-disclosod without the written

pennission of the patient or unless

required bylaw

Juns 18,2004

Confidenüal

FatherKovinMoDonough
A¡ohdiooesc of St. Faul and Minnoapolis

226 SurnmitÂvenue
St. Paul, MN 55102

Re: Rsvere¡rd Curtis WcbrneYor

sLI# 14963

DearFather McDonough:

presenJ to hear tho ovaluation fìndings first-haûd

ihis i-pro*'es commr¡rication and also provides

steps migþt be taken.

a 6ú, 2OO4 and completed the ovaluation

e evaluation staffthat Father'Wsluneyer rvas

beliove tho data and improssions 14'o

mont of Father'WehmeYer's current

8e01 New Hampshlre Avenue' sirver€øinofiñÏ!*i3,:ä;i'*0" 445-7c70'FAX: (301) 422'5400 

ÊX 5

ARCH-000550



Father KevinMcDonough
Rc Rrutt"nd Curtis Wehmeyer SLI # 14963

June 18,2004
Page2

Barnes It is imPofant to s

aplaco sexual liaisons' F

during shment, becarng engageil wit! tw.o y3uûg men, separateþ, in a

convc¡sation that had 
,,some soruat úndertones tã ii." vlhilc tho intentions of oach party

romained unclear, uru ¡rriìoouersation e¡rded abruptly when Father Wehmeyer asked the young

man "are you horny?" During the course- oiûot uuuott, it booame knor¡m to the two mcn that

Fathe¡ Wchmoyer was ;tttt;i at one of the me,!r's girlfriend'e pæish' This event wæ

subscquontlyreported to the diocesc, which

identified viã photograph, and subsequentþ

.r*ot his cunent levelof psychological and

reoom¡nemdations for teah

In a memo dated June 7,2004,you, Father McDonougb, requæted that oru feedback foot¡s

süictly on fl¡ree rcfætal quostions:

l.Istheoharactorizationoftheevsntinconcernconsistentwithwhatwohavolca¡netl
about Fathor WehmeYor's P

in reluctantlY agreeing with
i¡cidcnt?

2. Does this incident rovoal situational or chronio emotional or psychological probloms

that should bc add¡ossed ør n"tnui W"t-eye,f's h althy frrnõtioning æ apriest an4 if
so, what are those Problcms?

3. \ilhat recommendádons do we offer on these idelrtified probloms?

when we evaluate an individual who hæ been having c'motignal and/or behavioral problems' we

include an assessmcnt ;f 
" 
*idr variety ormotivatioãr, developmental experie'nces and physical

factors. Our assessment protocol includes tho following elements:

1. Psychosocial interview.

2. Clinical interview,
3, Physioal and nelrological oxamination'

4. Electocardiogram,
5. Chestx-raY.
Ã,v. and Poject-i1e tests'

ures of intelligence, atte'lrtion, momory7' 
n, and mental flexibilitY'

8. Spiritual assossmont.

ARCH-000551



Father Kevín McDonough
Rc itutttnd Curtis Wehmeyer SLI # 14963

June 18,2004
Page 3

The final step in the evaluation process is a dis

about the cliãnt. Wo then meet with the cliont

BACKGROITND HISTORY: lVc take a

cvaluation.

distanoing himsslf.

at

ovon loss ûequently. futt 
"r-WJi-;,Y", 

;:ã"tttd that he atteniled college for architecture cnd

worked in thiì field prior to entering seminary'

ARCH-000552
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Fathe¡ Kevin McDonough
Re: Rcverend Curtis Wehmeyer SLI # 14963

June 18, 2004

Page4

and resentnronts about his childhood retumed'

During this period, Father wehm o DUI's: one druing his college yeus and

anothor in 1990. He described th

upbringtng and started working for a church'

aþ school that ho study something that would

d this and cnded up joining tho seminary. Father

d that his first fowyears as a pria* wøe quite

turns 40.

PsJ¿choscxual History Father Wohmeyer diqpl

æ*uA Uittory. On several oocasions ho voiced

and dolibcr¿ted about whethor or not to answer

custody ofmy thoughts and oYcs".

oriørted in all sPhores,

dal or homioidal idcation.

Hi¡ insigbt and judgmørt appeared grossþ intact for day-to-day fuoctioning'

Bohaviorall¡ Fathor'Wehmeyer appcarctl both ,

ovidonced sänro mild difficulty in hie munory eo

e tension over tuming 40 this Year'
s cu¡rent assignment, disappoinhrents ovcr a

priest, strugglcs with his sexuality and the

lifo that has loft him feoling isolated.

Father Wehmeyer noted that he has been involved in therapy on and off since 1996. He reoelrtly

discontinued this workin January 2004, ashe was "scared ebout the new level hc was gotting to

ARCH-000553



Father Kevin McDonough
Re: Reverend Curtis Wehmeyer SLI# 14963

June 18,2004
Page 5

in therapy." Hewas unable to specifi wha level.,, ThÍs illustrated one of
the difficulties observod in ínterviews with difficultybeing specific about
his experiences and mofivations. To this en appe"..á ov,erl-y concerned with
whether the interviewer understood what he
dishacted by inelevant details when asked
Additionally, there were a few occasions d
about a¡swering questions as he fclt they
either therapy or spiritual direction.

PHYSICAL EXAMINATION AND LABORATORY DilMINATION: Thcrc rryere no
diagnoses or abnon¡ral laboratoryresults noted in Fathe¡ Wehmoyer's physical cxaurination.

SPIRIII'UAL ASSESSMENT: As pa{ ofhis cvaluation, Fatþer ÏVohmoycr oompleted aqpirituality questíonnaire which was ieviewed and discusråà *iut tim tyãm"mËr of our
pastoral program. Megparrish, csJ, Ms, MA conducted the spiritual ;;;;:-
Fathor lryohmeyor appeared awaro of the lack of balance botween his spiritual exercises and hieninistry. Hispracticas of aprayer lifc, reccption ofthe S
a yearlyrotoat have døtariorated ovcr thc last fow yoars.
rolationship with hirnself, with others and th oforð with

cousin and a semína¡ian Êícnd but noods to

isty. Thero appcars to bc a tension botweon his
grps with his sorualitybefore he can adequatoly

discem whether or not he can emb¡ace celibacy.

ís tho organ of the body
bohavior. Aspa¡tofour
GaryÏhompson, ph.D.

In gonoral, Fathor Wehmoyer's neuropsychol
the¡e was a subtle relative weakqess ín itre a¡
pattenr ofwealaresses did not reach the levcl of
note any self-perception of diffiouþ in this, or o

PSYCHOLOGICAL TDSTING: Fsychologícal testing is an important part of our evaluation
procedure. We use it to compare responses our clients *rkr to objective norms an¿ to validate

ARCH-000554
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Father Kevin McDonough
Re: Revcrend Curtis Wehmeyer SLI # 149ó3

June 18,2004
Pagc6

Fathq Wehmeyer completed two computøize

Father WahmoYor's Proje
cmotional disüoss that iq

c way in whioh othcrs ccc things.

DIAGNOSES:

Axis I - (oontains ourrent clinioal disordors or conditions axceptfor porsonality disorders)

l.
2.
3. etY and

Deprassíon
4. v62.2 OcouPationalProblem '

5. 305.00 AlcoholAbuse, bYHistory

@ule Out is used when there is some evidence that a diagnosis may applybut

nrote data is needsd to make a firm diagoosis')

Axis tr - (contains personalíty disorder or maladaptive personality traits')

ARCH-000555
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Father Ksvin McDonough
ntintu"ttnd Curtis Wehmeyer SLII| 14963

Defcned, but prominent Pæanoid traits noted

Axis III - (contains ounent sigrificant medical conditions')

' 1. No Diagnoses

ch¡onic issues.

live withinhis vows.

sItMMARy AND RECOMMENDATIONS: Father IVehmeyor's cooperation-ryitt th3

cvaluation has helpod us come to some conclusions that we hope are helpful for his teatment'

During the coweo oftni, .nãioation, Fathcr lVohmeyeryry n with mcrnbers of the evaluation

tca¡n abourhi, nirtori.^oiJ*îoi"ùi,.". He was ahó askcd aboutbis scxual

history atFactions, and bohavio':py "t*J ãugnosos and re s rofloct our best

understandingortnoseaqpcotsofFathorTt/chmeyer'sfirnctioning.

Wo make the diagnosis of Sexual Disordq Not Otherwise Speoi

if"á-t* r"tfto úubtoy"t to continuo his work in coming to a

;;;.pú* of his sexuality, his sexual urg:l' aûd

refers to Fathø wøtö#;dit;;tú fttit rtit aoknowlodging soxual

motivations and attrastions, and the preor"ffig p'oenoo of s es that dotact ûom bis

ability to ba at peaco with himsolf'

Our diagnoses in tho rcalm o

as what we susPect is Fath€r

Father'Webmeyrer's life and their offect upon him' Howover'

from or¡r ability to understandFathcr

. Based onhis self-rePort and data
qonosis of a Mood Disordsr Not

othorwisespocinodwithMixed*-tqff.*å:f itri;i:#:ff #ffitïS"i:H;*
y based dishess, as woll as what wc zuspect is a moro

has boen preso¡rt over a longer period of time and is more

conneoted to both ongoing interporsonal Pg cmotional faotors' as wcll as histofical and genetic

dctorminants. It ir lik"ü'ih;tutïãtnttW.mãy.t¡"dqf-tdfrhis situational concøms' the

morc long-torm C"grod'it*ill become ol"utui *¿ he will be ablo to focus more directly on theso

June 18,2004
PageT

'we nake a diagnosis of a occupational Problem to name Father 
'webmoyer's need for support

and guidanc" u, . ,rr"oltly ãrdaine¿ priest, and his need for ongoing discenirnent about how to

ARCH-000556



Father Kevin McDonough

iliR.;;äã õurtis'rvJhmever sLI # l4eó3

June 18,2004
Page 8

ARCH-000557



Ç

Father Kevin McDonough
ne n ntt"nd Curtis 'Weluneyer SLI # 149ó3

June 18,2004
Page 9

erapeutic setting, and to reoeive feedback about

er lVehmeyer woulil beneñt greatlyfrom the

4.

and two distinct recommendations. 
y' Thesc are meant to bc two distinot groups'

6.

psychotleraqeutic servicos' This support t

perscvenng - ui, t 
"ut 

*t at timoJwhcn ho maybe at risk for tø:ninating thorapy

7.

beoome available to the diocese about o

would be forced to reconsider our cr¡rT

additional infornration como to líght' F

inpatient troatnent and, at that time, sho

of ¡esidontial treaEn ent'

To his credrt,Fathor 
'Wehmeyer appeared to understand the need for those tecommeudations'

ARCH-000558
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Jumo lE,2004
Pago 10

oYGr SLI # 14963

for tho Problomo listod

is or¡r amd o*i-o.yqþlo.

abovo

If),ouhavoarnyquos,tiolloorw@oafùboofoúorao8iotanoo,ploasodouothositatotoeontactus.

^A¡r&awL.
Cltnioal Fo¡lohologíst

^AtÑ,f/
cc: Rovøood Ct¡rlil ÌVúmoYør

ARCI'l-000559



-

MEMO

TO:

FROM:

DATE:

RE:

ccr Fathc¡ Pícl¡e
JaneNordin
Father Wohmeyor

,,Archbishop Flynn, Bill Fallon

Fr. Kevin McDonough

Septomber 7,2004

Father Cu¡tis Wchmeyer

As part of otn ongoing follow-up to the í¡cident of poor judgment last spring Fathor

Wehmeyor and I met with Father Picho, pastor of Saint Josopb, and Jano Nordin, prinoþal of
tho olementary sohool there. That meoting took placo on Ftída¡ Soptember 3.

Father Wehmoyer aud I descrlbed thc inoidentto tho othettwo pafücþants and some oftlre
øUo*.-up with'thsm. They had a chanco to ralso somo þsdds. Thã meeting was a vory

fositive one, and concluded with wo¡ds of support for Fathor lVehmeyer's mlnish'y, In faoÇ

we agreed to lift the reshlction that I had placed culierthis st¡¡nmer on his partioipating in
youttr programming. 'Wo had put that rssbistion on not beoauss he oonstituted a dangor but
so tlaittero would-not bs ocoasion for isundoretaàding and rumors. The condition for tho

Itfring ofthp rosriotioà" howwer, is thàt tho two pdests will sit'down with tho roligious
education dirqotoraudthoyouth ministqr (ahusband and wife team) atthcpuish andhavo a

. .oonvorsadon 
si¡nllar.to tho one that we had on Septemba 3.

Into¡a*þg, Fathor Picho reporæd that ho bad hoar.d absolutely nothing iri the parish about

this until just a weck or so ago. ihat she had 'tad 4ows" to
sharc. thoba¿ou*tuned out tlo¡npidontûom'Ía$upting.
Fa;thø Piche was able to ûoll the porson that ho.knsv/ all about it, and that the faots wero çito

. Shc indicatod th¿t sho woi¡ld go baok to hcr
sÞa¡ed.

' 
Jane No,¡din csid that sho had hcârd nothing'about this ûom aûyone in tho padsb, but was
pleased to havo the info¡mation.

Aûer tho neoting, Fathàr Webmoyer and I visitc{ about hls particþation in counscþg. Ho

has been woddng wi-th Dr. Paul Ruf to get a oøies of cormseling appointugnts cstablished

throughnext fall. I offe¡ad to msot withthe¡n at anytime that worrld bo helpftl. Fathet .

Wohmeyer and I agreed thatwo would qpeak again in latp Ostobsr about thg progross'thøt ho

is malcíng ln oounsoling.

I am sending a copy ofthis nemo to the pa¡ticþants in the September 3 conversatidn If they
disagreo with any of the oharaoterizadon horo, they oaû contast ma.

ÊY tp
ARCH-000637
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MEMO

TO:

FROM:

DATE:

RE:

Arclibishop Flynn

Fr. Kcvin McDonough

Februaty 24,2005

Father Curtis lüehmeYer

Archbishop, you and I have both becn dealing with Father Wehmeyet I receivcd somc

more infonúãtioo on Tuesday, February 22, Pøtmitme to dsscribe the information and

then make a suggætion about what to do with it.

I recoived a call from Fathor Cory Rolrtfing, a good ûiend io Fathcr ÏVolrmeyor. He was

concemred becausË he had hea¡d runots about the other two matters which are ponding

with Fothor Wohmoyer. The first is the questio.n of his cncountel with tr¡¡o young mcn in

a book store. The sócond is tho stilt obsct¡rc citation th¿tho recoivcd in a public park.

Father Rohlfing told me that heknow of yet aûother, similar inoident. It happoned while

tu *¿ putfto úohmoyor wcro studonts in ths Sominary aüd while thoy woto__etudyiirg in

Jen¡saiem. The two oi.thr-, thcn seminarlans, and athi¡d somina¡ian from Wisconsín,

]ourrg mør, adufts but sd[ yougn began

ised them. $/alktng past'scminarian Cory
about his Êicnd beürg a "faggotil.

.' lVhen ['athor Rohlfing spoke with his fricnd ohortly thore.after, the gtory tbat Curtis toltl

. hi. was this. He had bó'cn in a book store aûd the two youtrg mcn apprgacþd_hiÎabout
When be showed no intorest, thoy asked if ho

' oate himsslf ûom the situation, hè spokc with

the,m, andthoy'lnistinderstood" wh¿tho was saþg, :'

i\s you can S.ec, this bea¡s rcma¡kirblo simílarities to the situation atthc book store læt

yeaf.

Wo are still waiting to find out througft some sources what the exagt cause of tho oitation

was in ths park. I believe I should have that information quitS_¡_ofq I ptopose that,

should thijthira story be simllar to the other two, then Father'Wehmeyer should be_

confronted immediaæly, He should be told that there is a pattäm fa¡ mots serious than he

has so far admitted t¿. M roggestion is that we woirld remôve him ûom paroohial wbrk

. and ask him to undorgo intensivo.psychothetapy. Altern

hh, put hìm on reduced pay, and give him time to think

to get his tife in order.

I would certainly be willing to have thæ confrontation with Father ÏVehmeyer. Since

you, however, ¡ave also beon speaking withhim,I do not want to work at cross pulpos€s

to you. How would you like to proceed?
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Ho orovided a significarrt amourt of-dtt"l in the dæoription of his concem' without

;ö;dúth"t ¿oîait, hcnr æcthc mainpoints:

onWednosda¡ rulv26, ho s 
5;1å1;1|j#a-Parkine 

lotof a

loowntobe an

orsation" Fathorr"* 

#rî;i", "
ace. And Yet egain, aPhort timo
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3 August 2006

Memo To:

From:

Re:

parking lot.

seo io follow-uP afrerward'

?

File ofFather Curtis rWehmeYer

Father Kevin McDonough

A Conoem about Father Wehmeyer' and a Response
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today (8/3/06).

IVe met in myoffice today. I asked Tim Rourke to jo

.årttt"t¿ abãut his oruising behaviorn becauso of the

;tÑi;ã. i tot¿ tti- tat I was even moro condornetl

oonfronted by tl" ¿.e"tJ *àiy * - thoy séeined to mo to bo indicative of someone

yho is not sorious abouthis rocovery'

mootinge.

Cc: Tim Rotke

andrcloass.hìm
Fathcr

from
intheweok or

up otherincn.
giilce it

ofhietily

onhimto
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þstrs c!ø.llst ts tho same YestadaY' today atd tore96.' nro. t*r

ExcL¡srVpnstox

Iuly 12,2007

Monscñor Ángel P. Sáncb ez Loaie
Obiço de Guara¡da
10 de Agosto No 617 - APartado 15

Guarenda, Bollvar
ECUADOR

Unrctated, yot of dofibite concem, is that tho investígation is looking ínto the possibility of
pomogfaphic content on Fathcr Montero's computor'

Finally, tbero is somo zuspioion rcgardíng the misappropriatíon of monoyon thc partofFather

M""d;". Again, no cbaries have been filed, but there is some evide¡ce that reveals largc suns

oirnon.y inîehiivoty suõ* pcriods of timo being (l) deposíted into Father Moutero's pcrsonal

bank account and (2) wired to Ecuador.

DearBishop Sánchca

The poace of Christ to you and tbc people of your diocesc. It was good to tralk witù you last

**L, thoogh we certainly wisb it had been undc,r diffcrent oírcumstascos'

With this letûer, wc would liko to formally docl¡mont lhs contc,lrt of our oall to you colccrDing

Fathcr F¡cdy l\iôntcro, a pricst of thc Dioccse of Guara¡dq aod'in ministry horc in üo

.{¡chdioccsc of saínt raut aoa.Irainncapolis for tho past five years.

On frme lg,2OO7 ,it was brougfit'to the attørtion of Fathcr Kcvin Mcllonou.g!' Vicar Gencøl
hís parish and

' incoÑove'rnbcr,2ü)ó'

While FethÊr Monterro donics tbis ¡clationshrp, tbøo is oredible cvidcnco that points to ih
voracity, çrhíoh alone would bs roason for conctuding his mínisey in this arcbdíoceso.

ofchild sexual abuso involving a four-year-

at

fuchdiocese of Saint Paul and Minneapolis,

Excelloncy's disposition. I personally communicated tbis decision and his consequent stithrs

HI tx l\b
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JvlY 12,2007
-2-

Monseñor Ångel P' Sánchez Loalza

SincerolY in Cbrist,

to Farher Montero on Mondav, ffiî-:ïffiti;rf;#.T,r
il"-i"*.r, Chanceilor for C rful for the generous_sewice

Attomcy for Father Montero, u 
hls tenurc has ended.

r¡at hc úas rendered in his Ycarl

Past month'

Attbispointintlmc,Fathe¡Mo*îo"-?P*O'prepatingtoreturtrtoEcuador'thougþwe
;;;."*it ofhis ox¿ot dato of dopartue

*,fr î"ï,*Jí:ffi ,Hiïåå##,"fl 'ff:*lffi i:;îirí:ii$å"*J;"?ï"*:il

D
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Arohbiohop n¡an and Bíshop W,elsh

Fath¡rKevin MoDonough. :'
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fuchbishõp Flpn and Bi WelshMemo To:

rPage 3
26 Nolembsr 1996

Onoc.agnin, I wo$ld,expeot that \ile will h¡ve sone.
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25 Maroh 2008

Memo To: ArchbishoP FlYnn

From: Father Kevin MoDonough

Re: Two ..Charter Priesls', and their Relationship to the Archdiocese

AÎðhbiðhop, I have your note of Marsh 3 atout
A¡chdiooesç.you about two ofour föi,inef priests anð theír

with

'Please permit me to address Ôach in turh.

Inregafd to Gilbert Gusttrfson: He has bè by a

.onrítting firm called Hendetson and Asso ludes several

pioittrioñuft, mukes its àwo *-gurnunts with patishet: w3 have¡either barured

nóf reoolnmended the n"". it}t.i we allow thõm to tell potential parish-clicnts that

the head of the firrru Greg Henderson, has

the Catholic Archdiocese" program that w
own belief is that, even when Greg Hender

one of the client-parishcs, there is no violat

is this: it would Ur u*.uionãtlcto expect that we would not deposit ftrnds with a

bank or fly on an airline or ovên contract

hi¡edaformerpriest. Noneofthatwork the

consulting that Henderson and Asspoiates c r r ng

the authors of the ChJ;;; t;" kt"* much better what it does and does not permit!

Please let me f<now wfruiyáu would like to have us do in regard to that ftrm and our

parishos.

In
up
r4¡i s

Team or bocause of word of mouth sinco
ack to us on an hourþ basis to touble-

talled when ho was on ol¡r staff' trlVith the

d or developed are being phased out' and

ion that hs alone knows' As You are

aware, we are currently understaffed in

Michael Stove¡s be put on a more stable c

because I thought it violated or, at least, c

you think that we are violating the Ch

contacting with parishes or by our oc

the systems he left ut, pf.ut"ítt me know' gV 
llt.Yuy:.I 

ammeeting with him in

early April to continue encouraging him toward laicization and an independent

oconomic existence.
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